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فولاد مبارکه در تولید سنگ  آهن 
و کنسانتره خودکفا می شود

در سال های اخیر، فولادسازان کشور به دلایل متعددی 
از جمله خام فروش��ی منابع معدن��ی و صادرات بی رویه این 
مواد و فولادس��از ش��دن برخی از مع��دن کاران، در زمینه 
تأمین مواد معدنی و کنس��انتره موردنیاز خود با مشکلات 
عدیده ای مواجه ش��دند؛ تا جایی  ک��ه در برخی مواقع؛ به  
دلیل کمبود مواد به ناچار، با بخش��ی از ظرفیت خود روند 

تولید را ادامه دادند... 4

تشدید نظارت بر کارخانه 
سیمان تهران

رئیس اداره محیط زیس��ت شهرستان ری اعلام کرد که 
واحدهای آلاینده ای نظیر س��یمان تهران که در محدوده 
حوزه شهرستان ری قرار دارد، به هیچ عنوان و تحت هیچ 
شرایطی نباید از گازوئیل و مازوت استفاده کنند و استفاده 
از این س��وخت ممنوع اس��ت. زهره عبادتی با بیان اینکه 
شهرستان ری به لحاظ جغرافیایی که در جنوب کلانشهر 

4تهران قرار گرفته، تحت تأثیر عوامل متعدد آلایندگی...
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گره گشایی از معضل 
محیط زیستی روی

3

 آینده نگری
 در شیوه اکتشاف

 نقش آفرینی ارز 
در مسیر تولید

 بی اعتنایی 
به گنج های معدنی 

هر نوع فعالیتی که در مس��یر صنعتی شدن 
انجام می ش��ود، تغییرات��ی را در اکوسیس��تم 
به دنبال دارد و از منظر محیط زیس��تی اهمیت 
می یابد. فعالیت در حوزه معدن و صنایع معدنی 
و همچنی��ن تولید فل��زات در رده فعالیت هایی 
اس��ت که ظرفیت آلایندگی محیط زیس��ت را 
دارد. تولید فلز روی نیز در دسته همین صنایع 
ج��ای گرفته اس��ت. امکان آلایندگ��ی در این 
صنعت از مرحله  اس��تخراج آغاز می ش��ود و در 

سایر مراحل مانند انتقال این ماده معدنی...

ح��دود ۱۸ درص��د ذخایر معدنی کش��ور در 
آذربایجان ش��رقی اس��ت؛ این ذخایر به صورت 
بالقوه می توانند نقش اقتصادی خیلی زیادی در 
تولید، اش��تغال، صادرات و درآمد و رفاه داشته 
باش��ند. منتها بخش معدن بس��یار سرمایه بر، 
فناوری بر و دیربازده است. ایران بر روی کمربند 
مس، طلا و س��نگ آهن دنیا ق��رار گرفته و این 
آرزوی هر ملتی اس��ت که چنین ذخایری را در 

کشور خود داشته باشد...

 ارتقای عمق اکتشاف 
با تشکیل کنسرسیـوم

 کیومرث فتح اله کرمانشاهی
  دبیر سندیکای لوله 
و پروفیل فولادی 

3

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

ثب��ات از پایه ه��ای اصلی توس��عه اقتصادی 
به شمار می رود؛ بنابراین تغییرات مداوم نرخ ارز، 

زمینه رشد تولید را از میان می برد. 
متاس��فانه باید اق��رار کرد که اقتصاد کش��ور 
در طول س��ال های گذش��ته روزه��ای آرامی را 
پشت سر نگذاشته است. در همین حال تشدید 
تحریم های بین المللی علیه ایران در س��ال های 
اخیر و بازنگشتن ارز صادراتی کشور موجب شده 

قیمت ارز به شدت افزایش یابد. 
اش��تباه  عملک��رد  ش��رایطی،  چنی��ن  در 
سیاس��ت گذاران نیز بر بی ثباتی ها افزوده و این 
رون��د ملتهب بازار فولاد را متاثر کرده اس��ت. با 
توجه ب��ه افزایش بیش از ۲ براب��ری نرخ ارز از 
ابتدای امسال تاکنون، هزینه های تولید به شدت 
افزایش یافت��ه و به دنبال آن قیمت تمام ش��ده 

محصولات نیز رشد داشته است. 
چالش ه��ای یادش��ده به وی��ژه ب��ر عملک��رد 
تولیدکنندگان در حلقه های نهایی تولید اثرگذار 
بوده اس��ت. در همین حال سیاست های اشتباه 
سیاست گذاران از جمله قیمت گذاری دستوری 
محصولات نیز بر بار مش��کلات تولیدکنندگان 
افزوده است. در چنین موقعیتی شرایط تولید به 
قدری دشوار شده که بسیاری از تولیدکنندگان 

از ادامه این مسیر بازمی مانند. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز

ف��رزاد ارزانی مدیرعامل ف��ولاد هرمزگان در 
گفت وگو با روابط عمومی این ش��رکت، اهمیت 
پدافند غیرعامل را تشریح و گزارشی از اقدامات 
انجام گرفت��ه در حوزه پدافند غیرعامل در این 

شرکت را بیان داشت. 
ارزان��ی پدافن��د غیرعام��ل را مجموع��ه ای 
از اقدام ه��ای دفاع��ی غیرمس��لحانه دانس��ت 
ک��ه موج��ب افزای��ش بازدارندگ��ی، کاه��ش 
آس��یب پذیری، تداوم فعالیت ه��ای ضروری و 
ارتق��ای پایداری و تس��هیل مدیریت بحران در 
براب��ر تهدی��دات می ش��ود. وی در ادامه ضمن 
اعلام آمادگ��ی فولاد هرم��زگان در حوزه های 
مختلف پدافند غیرعامل و تاب آوری س��ازمانی 
گف��ت: ف��ولاد هرم��زگان ضمن بررس��ی های 
همه جانبه و برآورد آسیب های محتمل، زمینه 
آسیب پذیری شرکت را به حداقل رسانده است.

وی ت��داوم تولید ش��رکت در دوره فراگیری 
وی��روس کرونا و تحریم ه��ای ظالمانه را نمونه 

بارز آمادگی فولاد هرمزگان دانست. 
ف��ولاد  ای��ن خص��وص گف��ت:  ارزان��ی در 
هرمزگان با همت تلاش��گران این ش��رکت و با 
برنامه ریزی ه��ای دقی��ق، در اوج تحریم ه��ای 
ظالمانه در س��ه سال گذش��ته هر سال رکورد 
جدیدی از تولید ثبت کرده و در سال جاری نیز 
همزمان با کرونا توانستیم رکورد تولید ماهیانه 

رادر شهریور ماه به ثبت برسانیم.
ارزانی در پاسخ به اینکه چه اقدامات اساسی 
در ح��وزه پدافند غیرعام��ل در فولاد هرمزگان 
انج��ام پذیرفت��ه گفت: در ف��ولاد هرمزگان در 
حوزه های مختلف س��ایبری، فنی و مهندسی، 
اقتصادی، تامین، زیس��ت محیطی و موارد دیگر 

اقدامات قابل توجهی صورت گرفته است. 
وی ح��وزه تامی��ن در ف��ولاد را بس��یار مهم 
دانس��ت و گف��ت: س��ناریوهای مختلفی برای 
چابک��ی س��ازمان و آمادگی لازم ب��رای تداوم 
تولی�د در س��خت ترین ش��رایط تح�ریم، تهیه 

و براس�اس آن، برنامه ریزی و اق�دام می شود.
در  مش��کلاتی  وج��ود  ب��ه  اش��اره  ب��ا  وی 
زمین��ه ورود گمرک��ی در مناطق وی��ژه اظهار 
داشت: ش��اهد تس��ریع در ترخیص و ترانزیت 
محموله های گمرک��ی بوده ایم و موجودی انبار 
مواد و کالاهای استراتژیک اهرمی و تحریمی را 

افزایش و کنترل نموده ایم.
مدیرعام��ل فولاد هرم��زگان با بی��ان اینکه 
حمل ریلی به عن��وان امن ترین، کم هزینه ترین 

و بهتری��ن راه دریافت مواد اولیه برای ش��رکت 
اس��ت گف��ت: حم��ل ریل��ی و همچنین حمل 
ترکیبی گندله نسبت به قبل افزایش چشمگیر 
داش��ته و حدود ۸0% از حمل مواد اولیه از این 

طریق انجام می پذیرد. 
ارزان��ی در ادامه به پدافند فنی و مهندس��ی 
اش��اره نم��وده و تصریح ک��رد: در ای��ن حوزه 
نواحی،  تعمیرات��ی  دس��تورالعمل های  تکمیل 
جهت کاهش آسیب پذیری و بالا بردن آماده به 
کاری تجهیزات، همکاری و تقویت بومی سازی 
به وی��ژه برای قطعات حس��اس و اس��تراتژیک، 
حمایت از ش��رکت های دانش بنیان داخلی در 
جهت توس��عه دانش و تکنولوژی بومی ساخت 
قطع��ات، انج��ام فرایند مهندس��ی معکوس و 
تهی��ه دفترچ��ه فن��ی س��اخت، برنامه ریزی با 
صنایع و ش��رکت های نوردی جه���ت تامی�ن 
نیازهای داخلی و هدف گذاری س��الیانه جهت 
تولی��د محصولات فولادی جدی���د و خصوص�اً 
فولاده��ای میک��رو آلی��اژی، ج��زو اقدام��ات 
اس��تراتژیک فولاد هرمزگان می باش��د که روند 
کار مرتبا در کمیته ه��ای تحول مرتبط، پایش 
و بررس��ی می گردد. وی نتیج��ه مجموعه این 
اقدامات را به حداقل رس��اندن وابس��تگی ها به 

خارج از کشور دانست.
ایشان حصارکشی و ایجاد بادشکن به منظور 
جلوگی��ری از هدررف��ت ضایع��ات و نرمه های 
آهک و آب پاش��ی متناوب نرمه ه��ای گندله، 
توسعه فضای سبز، عقد تفاهم نامه همکاری در 
حوزه HSE برای شرایط اضطراری و بحران با 
صنایع همجوار، بسترس��ازی و لایروبی مسیل 
جهت عبور سیلاب در هنگام بارش های فصلی 
ش��رکت را نی��ز نمونه ای از اقدام��ات در جهت 

پدافند زیستی دانست.
مدیرعام��ل ف��ولاد هرم��زگان ب��ا اش��اره به 
در  الکترونیک��ی  و  س��ایبری  زیرس��اخت های 
صنایع، پدافند س��ایبری و الکترونیکی را یکی 

از مهمترین حوزه های پدافند غیرعامل دانست 
که در این ش��رکت توجه ویژه ای به آن گردیده 
و اقدام��ات متنوعی انجام پذیرفته اس��ت. وی 
در ادام��ه گزی��ده ای از این اقدام��ات را چنین 

برشمرد: 
- ارتق��اء امنی��ت در ش��بکه سیس��تم های 

اتوماسیون صنعتی 
- ارتق��اء امنیت در سیس��تم های کاربران از 
قبیل جداس��ازی ش��بکه داخل��ی از اینترنت، 
مسدودس��ازی پورت های USB و بروزرس��انی 

آنتی ویروس لایسنس دار
- امن س��ازی دسترس��ی ب��ه س��رویس های 
س��ازمان از بیرون از طریق اس��تفاده از سامانه 
دورکاری امن و امن س��ازی ایمیل با تجهیزات 

امنیتی 
- ارتقاء امنیت در س��طح شبکه و تجهیزات 
اتاق س��رور با راه اندازی س��امانه مرکز عملیات 
امنی��ت و مانوره��ای دوره ای س��رویس ه��ا و 

تجهیزات 
 UPS اس��تفاده و نگهداری از سیستم های -
که وظیفه برق رسانی در نقاط حساس کارخانه 
در زمان های قطعی برق اصلی را بر عهده دارند 
- اس��تفاده و نگهداری سیستم اعلام حریق 
اتوماتیک با قابلیت ارس��ال پیام جهت حوادث 

حریق
- پیاده س��ازی سیس��تم تخمین دمای مورد 
نیاز هر یک از بخش های فولادس��ازی، سیستم 
پیش��نهاد فروآلیاژ درکوره های پاتیلی، سیستم 
ارتباط آزمایش��گاه با فولادسازی جهت نمایش 
آنلای��ن آنالیزه��ای ذوب، سیس��تم مدیری��ت 
عمر نس��وز جه��ت تجهیزات پاتیل، سیس��تم 
تخمین دمای مورد نی��از هر یک از بخش های 
فولادس��ازی و سیس��تم آلارم ارسال و دریافت 

پاتیل به ریخته گری
ارزان��ی در ادامه به حمای��ت فولاد هرمزگان 
از پدافند اس��تان اش��اره ک��رد و گفت: کاهش 
مصرف ان��رژی در فولاد هرمزگان و نیز کاهش 
بار مصرف برق در اوج مصرف تابس��تانه جهت 
کم��ک به ب��ار مصرف��ی اس��تان، و حمایت و 
پش��تیبانی از سلامت اس��تان در حوزه خرید و 
تامین تجهیزات پزش��کی، اکس��یژن و ماسک 
و م��واد ضدعفونی کنن��ده در هن��گام مواجهه 
ب��ا بیماری کرون��ا نمونه های��ی از توج�ه فولاد 
هرم��زگان ب��ه پدافن��د اس��تان ب��ا توج�ه به 
مسئولیت های اجتماعی این شرک�ت می باشد.

 مدیرعامل فولاد هرمزگان ضمن تشریح اقدامات پدافندغیرعامل در این شرکت گفت:

با برآورد آسیب های محتمل، زمینه آسیب پذیری شرکت به حداقل رسیده است
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ادامه از صفحه اول
گفتن��ی اس��ت در چنین ش��رایطی متولیان امر 
نسبت به تامین حداقل خواسته های تولیدکنندگان 
نیز بی توجه هستند؛ یعنی هیچ تلاشی برای بهبود 
فض��ای کس��ب وکار نمی ش��ود.  صادرات ب��ا انواع 
چالش ه��ای جدی روبه رو اس��ت و در همین حال 
هی��چ اقدامی برای بهبود تولید اجرایی نمی ش��ود.  
در ای��ن ش��رایط، از سیاس��ت گذاران انتظار داریم 
با ایجاد بس��تری برای ثب��ات، جلوگیری از رانت و 
رانتخ��واری و همچنین مبارزه با فس��اد، زمینه ای 
برای رش��د تولید و توس��عه صنایع را فراهم کنند.  
در همی��ن حال باید خاطرنش��ان کرد که افت نرخ 
ارز به منزله کاهش هزینه های سربار است؛ بنابراین 
چنانچ��ه زمینه افت ن��رخ ارز فراهم ش��ود به نفع 
تولیدکنن��ده خواهد بود. این اثرگ��ذاری به قدری 
جدی اس��ت که افت نرخ ارز را باید لازمه رش��د و 
جهش تولید در سال جاری دانست. البته این افت 
هم می تواند بی ثباتی موجود در بازار ارز را افزایش 
دهد و درنهایت به ضرر تولیدکنندگان ختم ش��ود. 
یعنی در مواردی حتی تولیدکنندگان نیز از کاهش 
قیمت ها متضرر می ش��وند.  در واقع واحدهایی که 
مواد اولیه خود را با نرخ دلار بالا خریداری کرده اند، 
ب��ا افت قیمت ارز ناچارند محص��ول نهایی خود را 
ارزان به فروش برسانند و متضرر می شوند.  اما باید 
تاکید کرد که این ضررها کوتاه مدت است. درواقع 
منفع��ت حاصل از افت نرخ ارز ب��ه مراتب بیش از 
ض��رر حاصل از تداوم این روند صعودی اس��ت. در 
همین ح��ال باید تاکی��د کرد که ارزب��ری صنایع 
مختل��ف با هم تف��اوت دارد. برخی صنایع از منظر 
مواد اولیه، تجهیزات، قطعات یدکی و.... به شدت به 
ارز وابسته هستند و طبیعی است که با رشد قیمت 
ارز، نرخ فروش این محصولات هم متناس��ب با آن 
افزایش یابد اما برخی صنایع وابس��تگی چندانی به 
ارز ندارند.  فولاد را هم باید در رده صنایعی دانست 
که تولید آن بیشتر به منابع داخلی مرتبط است، نه 
ارز. بنابراین تا این اندازه وابسته کردن تولید آن به 
ارز اشتباه است. در واقع در سایه تدبیر، مدیریت و 
کنترل درست شرایط می توان زمینه رشد و توسعه 
ای��ن صنعت را بدون توجه به ن��رخ ارز فراهم کرد.  
در همی��ن حال، دلاریزه کردن ف��ولاد زمینه ورود 
عده ای واس��طه را به این بازار فراهم کرده اس��ت؛ 
یعنی عده ای س��ودجو از این ش��رایط غیرش��فاف 
س��ود می برند. گفتنی اس��ت رش��د قیمت ها بستر 
حضور ای��ن افراد را بیش از پی��ش مهیا می کند و 
واسطه گری را افزایش می دهد. در چنین شرایطی، 
تولیدکنن��دگان که س��رمایه قابل توجه��ی را برای 
ش��روع فعالیت خود صرف کرده اند با گرفتاری های 
متعددی روبه رو ش��ده اند و سود حاصل از فعالیت 

آنها در جیب عده ای دیگر می رود.

شناسایی ۹۰۰ محدوده 
معدنی امیدبخش

رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه در راس��تای 
اقدامات ایمیدرو و ش��رکت های تابعه در حوزه اکتشاف، 
تاکنون ۹۰۰ محدوده امیدبخش معدنی شناسایی شده 
است، گفت: میزان سرمایه گذاری صورت گرفته ایمیدرو 
در بخش اکتش��اف از س��ال ۹۲ تاکنون به بیش از ۶۰۰ 
میلیارد تومان رس��یده اس��ت.به گزارش روابط عمومی 
ایمیدرو، خ��داداد غریب پور افزود: از س��ال ۹۲ تاکنون 
حدود ۷۰۰ هزار کیلومتر مربع فعالیت اکتشافی توسط 
ایمیدرو و ش��رکت های زیرمجموعه انجام شده که بیش 
از ۴۰۰هزار کیلومتر مربع از این وس��عت، طی دو س��ال 
گذش��ته انجام شده اس��ت. وی گفت: همچنین ۵۰هزار 
کیلومتر از ۷۰۰ هزار کیلومتر عملیات اکتش��اف، توسط 
کنسرس��یومی از ش��رکت های خصوصی انجام ش��ده 
اس��ت.معاون وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت افزود: از 
محدوده های جدید ۲۸۰ مورد در اختیار ایمیدرو اس��ت 
و بقیه پهنه ها )پس از یکس��ال( برای واگذاری به بخش 
خصوصی در اختیار س��ازمان صنع��ت، معدن و تجارت 
اس��تان ها قرار گرفته اس��ت. وی گفت: از ۲۸۰ محدوده 
در اختیار ایمیدرو تاکنون ۸۰ پروانه اکتشاف صادر شده 
اس��ت. از این ۸۰ پروانه، ۱۲ مورد به گواهی کشف تبدیل 
ش��ده و به بخش خصوصی واگذار ش��ده است. غریب پور 
اعلام کرد: تاکنون ۴۶۰ هزار کیلومتر مربع از پهنه ها آزاد 
ش��ده و ۶۶ هزار کیلومتر مربع )از این پهنه ها ( در امسال 

به بخش خصوصی واگذار شده است.
وی در خص��وص میزان س��رمایه گذاری انجام ش��ده 
در حوزه اکتش��اف توسط این س��ازمان، گفت: در حوزه 
اکتش��اف ۶۰۰ میلیارد تومان س��رمایه گذاری توس��ط 

ایمیدرو از سال ۹۳ تاکنون انجام شده است.

گروه معدن

ح��دود ۱۸ درص��د ذخای��ر معدنی کش��ور در 
آذربایجان شرقی است؛ این ذخایر به صورت بالقوه 
می توانن��د نقش اقتصادی خیلی زیادی در تولید، 
اش��تغال، صادرات و درآمد و رفاه داش��ته باشند. 
منتها بخش معدن بسیار س��رمایه بر، فناوری بر و 

دیربازده است.
به گزارش فارس، ای��ران بر روی کمربند مس، 
طلا و س��نگ آهن دنیا قرار گرفت��ه و این آرزوی 
هر ملتی اس��ت که چنین ذخایری را در کش��ور 
خود داشته باشد تا بتواند از محل فعال کردن آن 

توسعه کشور خود را رقم بزند.
مش��کلات اقتصادی کش��وری که همیش��ه با 
نفت اداره می ش��د، این روزها بیشتر نمایان شده 
و مس��ئولان را به فکر ایجاد درآمدهای جایگزین 
انداخته اس��ت. یک��ی از ای��ن حوزه ه��ا، دنیای 

ناشناخته زیرزمین است به اسم »معدن«.
آی�ا�مع�دن،�اقتص�اد�ای�ران�را�نجات���

می�دهد؟
کش��ور ای��ران باتوج��ه ب��ه ش��رایط خ��اص 
زمین شناس��ی و ب��ه دلیل داش��تن منابع غنی از 
ذخای��ر هیدروکربنی همراه با س��ایر اندیس های 
معدن��ی در بی��ن کش��ورهای منطق��ه از مزی��ت 
ویژه ای برای س��رمایه گذاری برخوردار اس��ت به 
ط��وری که حت��ی برخی از کارشناس��ان در دنیا، 
ایران را کش��وری معدن��ی می دانند تا کش��وری 
نفت خیز! از این رو نقش برنامه های توس��عه ای و 
سیاست گذاری ها توسط دولت ها در بخش معدن 
و صنایع معدنی از اهمیت بسیار بالایی برخوردار 

است.
مزیت ه��ای  وج��ود  ب��ا  تاکن��ون  متأس��فانه 
خ��اص کش��ورمان در بخ��ش مع��دن، حج��م 
س��رمایه گذاری های انج��ام ش��ده در این بخش 
متناس��ب با ظرفی��ت و توانایی ه��ای این بخش 
نب��وده و به جرأت می ت��وان گفت در ۵ دهه اخیر 
به دلی��ل وجود درآمدهای نفت��ی در بودجه های 
سنواتی دولت ها، تاکنون مزیت اقتصاد معدنی در 
سرنوشت کشور ما به طور جدی دیده نشده است.

بخ��ش معدن به عنوان مهم ترین موتور محرکه 
وپیش��ران اقتصاد و توس��عه یافتگی درکشورهای 
معدن خی��ز ب��ه ش��مار م��ی رود و این کش��ورها 
می کوش��ند تا در این عرص��ه، در جوامع خود به 
رش��د و پیش��رفت دس��ت یابند و بتوانند نقش��ی 

تاثیرگذار در جامعه بین الملل ایفا کنند.
 ای��ران عزیزمان نی��ز با توجه ب��ه وجود عمده 
ذخای��ر در مناط��ق محروم باید بخ��ش معدن را 
در زم��ره اولویت های برنامه های اقتصادی خویش 
ق��رار داده تا از این طریق بتواند با ایجاد اش��تغال 
پایدار، نقش مهمی در افزایش تولید ناخالص ملی 
و درآمد سرانه ایفا کند و مسیر را برای شکوفایی 

و توانمندسازی اقتصادی هموار سازد.
براساس اکتشافات معدنی انجام شده در کشور، 
ایران ۷ درصد ذخایر مع��ادن جهان را در اختیار 
دارد. محصولات معدنی ایران با تنوع بالا ش��امل 
۶۸ نوع ماده معدنی غیرنفتی است و ذخایر کشف 
ش��ده به حدود ۳۷ میلیارد تن  می رسد. همچنین 
برآوردها نشان می دهد که ذخایر بالقوه در کشور 
حدود ۶۰ میلیارد تن بوده و ارزش برآورد ش��ده 
ای��ن ذخایر معدنی نیز معادل ۱۴۰۰ میلیارد دلار 

است.
بای��د اذعان کرد درحالی که اکتش��افات عمقی 
تاکنون در ایران به انجام نرس��یده، ذخایر واقعی 
معدنی ایران، قطع��ا فراتر از تصور موجود خواهد 
بود؛ حال آنکه میانگین عمق اکتش��افات ایران از 
۱۰ متر کمتر بوده اما میانگین عمق اکتشافات در 

جهان ۱۰۰ متر است. 
بیش�ترین�ذخای�ر�معدن�ی�کش�ور�در���

آذربایجان�شرقی
فعالیت های معدنی و صنایع معدنی در کشور و 
به ویژه آذربایجان شرقی اهمیت فوق العاده ای دارد؛ 
به طوری که بخش معدن چند مورد از هسته های 
کلی��دی س��ند تدبیر توس��عه اس��تان را به خود 

اختصاص داده است.
ناگفته پیداس��ت، اندوخته ه��ای معدنی در دل 
خاک این کش��ور در کمتر سرزمینی همانند دارد 
و معدن یک ثروت ملی و بین نس��لی محس��وب 
می ش��ود که باید تبدیل به فرآورده و ارزش افزوده 
شود تا نسل های آتی نیز بتوانند به صورت پایدار 

از این ثروت استفاده کنند.
از طرف دیگر هزینه های حمل مواد اولیه معدن 
بس��یار بالا بوده و برای کاهش این هزینه ها لازم 
اس��ت، بنگاه های فعال در بخش معدن در همان 
محل معدن استقرار یابند. در مجموع فعالیت های 
معدنی دارای ریس��ک بالا بوده و بس��یار هزینه بر 
محسوب می ش��وند؛ بنابراین س��رمایه گذاری در 
این بخ��ش حمایت های موث��ر ارگان های دولتی 
و همراه��ی و مش��ارکت مردم مناط��ق معدنی را 

می طلبد.
تاثیر�صنایع�معدنی�در�توسعه�کشور��

از آنجایی که پژوهش ها و کاوش های پیگیر در 
جهت شناسایی و بهره برداری از معادن و فرآوری 

م��واد معدن��ی را در زم��ره مهم تری��ن هدف های 
توس��عه یک کش��ور برش��مرده اند، شایسته است 
که با تهیه و اجرای برنامه های مناس��ب و فراگیر 
و تشکیل س��اختارهای اجرایی مناسب، نیازهای 
تمام ش��اخه های صنایع داخلی را از همین منابع 
فراهم آوریم؛ در همین راس��تا زمینه را در جهت 
گس��ترش صنایع مختلف آماده سازیم و با صدور 
فرآورده های معدنی به ویژه فرآوری و تبدیل شده 

آن ارز مورد نیاز کشور را تامین کنیم.
 این مطلبی است که حسن صدیقی، مدیرعامل 
شرکت فرآورده های نس��وز آذرشهاب تبریز روی 
آن تاکی��د ک��رد و افزود: ب��ا داش��تن دید کلان 
اقتصادی و نگرش فراگیر و تعاملی بر مواد معدنی 
کش��ور می توان به صنایع م��ادر و زیربنایی مهم 

دست یافت.
صدیقی تصریح کرد: نفت نخستین ماده معدنی 
استحصال شده در بعد کلان، در کشور ایران است 
که نخستین بار توسط دارسی انگلیسی در مناطق 
نفت خیز جنوب ایران کش��ف ش��د و ما هم اکنون 
وارث ذخای��ر عظیم نف��ت و گاز، تلمبه خانه ها و 
پالایش��گاه های عظی��م نف��ت و گاز، خطوط لوله 
انتقال نفت و گاز و پایانه های بارگیری عظیم نفت 
می باش��یم و برمبنای همین پای��ه، جهت صنایع 
پتروش��یمی و نفت و گاز در ایران سرمایه گذاری 

شده و توسعه یافته اند.
وی ب��ا بیان اینک��ه مث��ال دوم از تاثیر صنایع 
معدنی در توسعه کشور احداث کارخانه ذوب آهن 
می باشد که در چند دهه قبل سرمایه گذاری شده 
اس��ت، ادامه می ده��د: برای کارخان��ه ذوب آهن 
تامی��ن س��نگ آهن در درج��ه اول اهمی��ت قرار 
داشت و بر همین اساس معادن بزرگ سنگ آهن 
ای��ران نظیر چادرملو، چغارت و بافق اکتش��اف و 
به بهره برداری رس��یده است که امروزه صدها نفر 
از جمله متخصصان در این معادن مش��غول به کار 

شده اند.
 صدیق��ی ابراز ک��رد: صنعت ذوب آه��ن برای 
احیای اکس��یدهای آهن نیاز به کک داش��ت که 
با تخصی��ص هزینه های اولیه اکتش��افی، معادن 
زغال سنگ ایران در کرمان، البرز شرقی و مرکزی 
و غربی اکتش��اف و به بهره برداری رسید و امروزه 
شاهدیم که برخی از این معادن توان تولید بیش 
از ۷۰۰۰ ت��ن زغال س��نگ را به ط��ور ماهانه دارا 

هستند.
ای��ن فعال عرص��ه صنایع معدن��ی توضیح داد: 
صنع��ت ذوب آه��ن جه��ت عملی��ات ذوب نیاز 
به فرآورده های نس��وز داش��ت که با اکتش��اف و 
بهره ب��رداری از معادن خاک نس��وز و بوکس��یت 
و راه ان��دازی کارخانج��ات بزرگ نس��وز از جمله 
ش��رکت های فرآورده های نس��وز ای��ران و آذر با 
بودج��ه خود ای��ن صنع��ت در چند س��ال اخیر 
توانس��تند قسمت عمده نس��وز مصرفی را تامین 
کنند و در دهه های اخیر بر پایه صنعت ذوب آهن 
و صنای��ع جنب��ی آن، صنایع عظیم ف��ولاد ایران 

ایجاد شده اند.
مدیرعامل شرکت فرآورده های نسوز آذرشهاب 
تبری��ز یادآور ش��د: مثال س��وم از تاثی��ر صنایع 
معدنی در توس��عه کش��ور، کانی مس است که با 
اکتش��اف و اس��تخراج کانس��ار مس پورفیری در 
سرچش��مه کرمان و س��اخت کارخانه ذوب مس 
و تولید کنس��انتره و کات��د در این منطقه، صنایع 
پایین دس��تی مس توس��عه یافته و کش��ور ایران 
توانس��ت در ردیف کش��ورهای صادرکننده مس 

قرار گیرد.
وی اذعان کرد: در مجم��وع تولید مواد معدنی 
خام و فرآوری شده پیش نیاز توسعه صنایع بوده 
و به عبارت بهتر معدن جزو لاینفک صنعت است 
و در صورتی که بر س��ایر م��واد معدنی نیز همان 
دید کلان و نگرش فراگیر حاکم ش��ود می توان با 
س��رمایه گذاری و ایجاد تح��رک در زمینه صنایع 

معدن��ی و ایج��اد واحده��ای جدید و پیش��رفته 
ف��رآوری معدن��ی در بخ��ش فل��زی و غیرفلزی 
همچنی��ن س��رمایه گذاری در خص��وص صنایع 
تبدیلی معدنی به اهداف توس��عه ای کشور دست 

یافت.
فعالیت�ه�ای��� ب�ه� ک�ه� هزینه�های�ی� �

معدنی�تحمیل�می�شود
ماده معدنی به تبعیت از وضعیت زمین شناسی 
معدن تش��کیل می یاب��د؛ به عنوان مث��ال فلزات 
معدن��ی مثل م��س بیش��تر در منطق��ه ورزقان، 
سنگ های ساختمانی در منطقه آذرشهر و مرمرها 

نیز در هشترود و چاراویماق یافت می شوند.
حس��ین جعفری، رئی��س اداره صنایع معدنی 
سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شرقی، 
با اشاره به این مطلب متذکر شد: چند سال است 
صنای��ع معدنی ما در بخش معدن ش��کل گرفته 
اس��ت ولی معمولا فاصله صنایع معدنی از معدن 
خیلی زیاد است؛ مثلا س��نگ های ساختمانی در 
آذرش��هر است ولی فرآوری س��نگ ها در اصفهان 
صورت می گی��رد که هم از نظ��ر اقتصادی و هم 
از نظر محیط زیس��ت چالش ه��ای زیادی را ایجاد 

کرده است.
وی، نبود زیرساخت های مورد نیاز فعالیت های 
معدنی در استان را معضلی بزرگ دانست و گفت: 
وج��ود معدن در یک منطقه ش��رایط، مقدمات و 
زیرس��اخت های خاصی را برای آن منطقه دیکته 
می کند که متاس��فانه چنین دیدگاهی در جامعه 
ما وجود ن��دارد و معمولا اینطور تصور می ش��ود 
که معدن نی��ز مانند هر واحد تولی��دی دیگر در 
ه��ر منطق��ه ای می تواند فعالیت کن��د و به تولید 

اقتصادی برسد.
رئی��س اداره صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت اس��تان افزود: معم��ولا به جای 
اینکه زیرس��اخت های معدن در مناطق مس��تعد 
ایجاد ش��ود، بیش��تر محدودیت ه��ا و موانع ریز و 
درشت جهت توقف فعالیت های معدنی خودنمایی 
می کند؛ در حالی که طبق قانون موظف هس��تیم 
زیرساخت های لازم را فراهم کنیم نه اینکه جلوی 

استفاده از زیرساخت های موجود را هم بگیریم.
وی ابراز کرد: مش��کل اساس��ی دیگر ما در کل 
سیس��تم دولتی نبود نیروی کار متخصص اس��ت 
و هن��وز ارتباط موثری بین معدن و دانش��گاه ما 

ایجاد نشده است.
جعف��ری اضافه کرد: وج��ود معارضان مختلف 
در مرحله اس��تقرار معدن و نبود فرهنگ پذیرش 
س��رمایه گذار نیز بارها و بارها فعالیت های معدنی 
اس��تان را تحت تاثیر ق��رار داده که حاکی از عدم 
ش��فافیت های قانونی ما اس��ت. همه این موارد و 
دیدگاه های غیرکارشناسی هزینه های مضاعفی را 

به فعالیت های معدنی تحمیل کرده است.
انتقاد�از�کارشکنی�ها��

آذربایجان  اس��تاندار  پورمحم��دی،  محمدرضا 
ش��رقی بر افزایش نقش بخش معدن در توس��عه 
و شکوفایی اقتصادی استان تأکید کرد و خواستار 
اهتم��ام جدی دس��تگاه های اجرای��ی و همکاری 

بخش خصوصی در این زمینه شد.
 وی، ت��لاش برای توس��عه اقتصادی اس��تان را 
تکلیف تمام دس��تگاه های اجرایی و دغدغه اصلی 
مدیریت ارش��د استان برشمرد و گفت: با توجه به 
نقش مه��م و تعیین کننده بخ��ش معدن در این 
زمین��ه، لازم اس��ت برنامه راهب��ردی این بخش، 

هرچه سریع تر تدوین شود.
وی با اشاره به تفویض اختیارات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به اس��تان در بخش معدن، گفت: 
هیچ محدودیت��ی در زمینه فعالیت های معدنی و 
اس��تفاده هرچه بیش��تر از ظرفیت معادن استان 
نداری��م و باید با رعایت اس��تانداردهای ضروری و 
مسائل زیست محیطی، سهم معدن و فعالیت های 

معدنی را در اقتصاد استان افزایش دهیم.

ج��دی  برخ��ورد  همچنی��ن  پورمحم��دی 
دس��تگاه های نظارتی با سوءاستفاده کنندگان در 
حوزه معدن را خواستار شد و افزود: در این زمینه 

با هیچ کسی تعارف نداریم.
استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به لزوم رعایت 
مس��ائل حقوقی در واگذاری معادن به اشخاص و 
بخش خصوصی، تش��کیل کمیت��ه حقوقی برای 

بررسی این مسائل را ضروری دانست.
پورمحمدی در بخش دیگری از سخنان خود بر 
توجه به سهم دولت از محل فعالیت های معدنی و 
تلاش برای حفظ منابع طبیعی در بهره برداری از 
معادن تأکید کرد و گفت: بهره برداری از معادن، به 
ناچار موجب آسیب هایی به محیط زیست و منابع 
طبیعی می ش��ود، اما باید با استفاده از روش های 
جدید و اصول علمی، این آس��یب ها را به حداقل 
رساند؛ زیرا امروز حفظ محیط زیست و جلوگیری 

از تخریب آن یکی از مهم ترین دغدغه هاست.
وی ب��ا انتق��اد از کارش��کنی برخ��ی اف��راد در 
مس��یر توس��عه معادن اس��تان به بهانه دلسوزی 
برای محیط زیس��ت، اظهار کرد: اعضای ش��ورای 
معدن اس��تان، دلس��وزتر از هر فردی نس��بت به 
م��ردم هس��تند و بدون ش��ک در کنار توس��عه 
اقتصادی اس��تان از محل شکوفایی معادن، حفظ 

محیط زیست نیز در اولویت این شورا قرار دارد.
اس��تاندار آذربایجان شرقی همچنین به اهمیت 
پروژه نفلین س��ینیت سراب در توسعه اقتصادی و 
اشتغال در استان اشاره کرد و با تأکید بر همراهی 
بیشتر دس��تگاه های مرکزی در اجرای این پروژه، 
گفت: ب��ا اجرای این پروژه، کش��ورمان از واردات 
آلومینا بی نیاز می شود، اما جریان واردات آلومینا، 
راضی ب��ه آغاز به کار این پروژه نبود و متأس��فانه 
برخی افراد در دستگاه های مرکزی، پیش از آغاز 
عملی��ات اجرایی ای��ن پروژه، بحث ع��دم توجیه 

اقتصادی آن را مطرح کرده بودند.
وی ب��ا قدردان��ی از تلاش ه��ا و حمایت ه��ای 
وزی��ر س��ابق صنعت، مع��دن و تج��ارت از پروژه 
نفلین س��ینیت، گفت: خوش��بختانه بس��یاری از 
مش��کلات رفع ش��ده و با تمام توان، پیگیر اجرا و 

تکمیل این پروژه در استان هستیم.
وضعیت�منابع�معدنی�آذربایجان�شرقی��

برآورده��ا نش��ان می ده��د، آذربایجان ش��رقی 
بیشترین ذخایر معدنی کشور را در بین استان ها 
به خود اختصاص داده است. در این استان نزدیک 
ب��ه ۸ میلیارد تن ذخیره معدن��ی وجود دارد؛ در 
حال��ی که اس��تان بع��دی یعنی اصفه��ان حدود 
۳.۴میلی��ارد تن و کرم��ان نزدیک به ۲.۷ میلیارد 
ت��ن ذخائر معدن��ی دارد. در واق��ع ذخایر معدنی 
آذربایجان ش��رقی ۳ برابر استان کرمان و بیش از 

۲برابر استان اصفهان است.
داوود بهب��ودی، رئی��س س��ازمان مدیری��ت و 
برنامه ریزی آذربایجان شرقی در این ارتباط گفت: 
اس��تان ما استعداد بسیار زیادی در ذخایر معدنی 
دارد و حدود ۱۸ درصد ذخائر معدنی کشور در این 
استان است، در حالی که این استان تنها ۵درصد 
جمعیت کش��ور را به خود اختصاص می دهد. وی 
ترکیب منابع معدنی اس��تان را قابل توجه دانست 
و گفت: ۷۵ درصد ذخائر معدنی استان غیرفلزی 
و تنها ۷ درصد فلزی هستند؛ ۱۸درصد این ذخائر 
را نیز مصالح ساختمانی و سنگ تشکیل می دهد. 
در این میان ۲۵ درصد ذخائر غیرفلزی کش��ور و 
۱۲ درصد ذخایر فلزی کشور در آذربایجان شرقی 
ق��رار دارد. ۹۴ درص��د ذخایر فل��زی ما مس و ۶ 
درصد نیز طلا اس��ت ک��ه در مجموع حدود ۵۰۰ 
میلیون تن تخمین زده می ش��وند. وی ابراز کرد: 
تقریب��ا ۹۰ درص��د ذخایر غیرفلزی م��ا را نفلین 
سینیت تش��کیل می دهد؛ نزدیک به ۸درصد نیز 
س��یلیس اس��ت و عناصر دیگر نیز ه��ر کدام به 
مقادیری وجود دارند. بهبودی ادامه داد: در عرصه 
س��نگ، ۴۶ درصد س��نگ های ما را گرانیت، ۳۶ 

درصد تراورتن، ۱۰ درصد سنگ چینی، ۷ درصد 
مرمریت و یک درصد سنگ های ما را هم مرمری 
تشکیل می دهد. در مصالح ساختمانی ۴۵ درصد 
س��نگ آهک، ۳۴ درصد س��نگ لاشه، ۲۰ درصد 
سنگ گچ و یک درصد پوکه معدنی ذخایر معدنی 

ما را تشکیل می دهند. 
وی یادآور شد: نفلین س��ینیت فقط در استان 
م��ا وجود دارد و حدود ۷۰ درصد از ذخایر نفلین 
سینیت اس��تان را سیلیس تش��کیل می دهد. در 
عناصری مثل پرولیت با حدود ۸۹ درصد؛ کائولند 
۹۰ درصد؛ زئولی��ت ۶۰ درصد و خاک صنعتی با 

حدود ۲۱ درصد رتبه اول کشور را داریم.
برنامه ری��زی  و  مدیری��ت  س��ازمان  رئی��س 
آذربایجان شرقی با بیان اینکه در مورد ذخیره طلا 
نیز با اختصاص ۳۰ میلیون تن رتبه اول کشور از 
آن ماست، اضافه کرد: نزدیک به ۳۰ درصد ذخایر 
مس و دیوتومید کش��ور در آذربایجان شرقی قرار 
دارد. این ها ذخایر منابع تجدیدناپذیر ماس��ت که 

عمدتا زیرزمینی هستند.
نقش�ذخایر�عظیم�معدنی�در�توس�عه���

اقتصادی�آذربایجان�شرقی
بهبودی در بخ��ش دیگری از صحبت های خود 
اظهار ک��رد: این ذخایر به صورت بالقوه می توانند 
در اس��تان ما نق��ش اقتصادی خیل��ی زیادی در 
تولید، اشتغال، صادرات و در نتیجه افزایش درآمد 
و رفاه داش��ته باش��ند. منتها بخش معدن بسیار 
س��رمایه بر، فناوری بر و دیر بازده اس��ت. در عین 
حال صنایع میان دستی، بالادستی و پایین دستی 

هم مهم هستند.
وی گفت: درحال حاضر تولید مس را به صورت 
کنس��انتره داری��م، مولیب��دن داریم و ب��ه دنبال 
پالای��ش مس و بالا ب��ردن ارزش اف��زوده و ایجاد 
صنایع پایین دس��تی آن هس��تیم؛ ام��ا فراموش 
نشود س��رمایه گذاری اولیه باید خود را به صورت 
اثرات س��رریز نش��ان بدهد و تا پایین ترین سطح 

اشتغال زایی و تولید محصول کرد داشته باشد.
سخن�آخر��

ای��ران بر روی کمربند مس، طلا و س��نگ آهن 
دنی��ا قرار گرفته و این آرزوی هر ملتی اس��ت که 
چنین ذخایری را در کش��ور خود داش��ته باشد تا 
بتواند از محل فعال کردن آن توس��عه کشور خود 
را رقم بزند. در همین جا باید پذیرفت در شرایط 
ام��روز تحریم و کرونا، یکی از وظایف حاکمیت ما 
این اس��ت که با شفاف سازی در قوانین و مقررات، 
زمینه لازم را برای جذب سرمایه گذاری در معادن 
کش��ور آماده کند ل��ذا برای عب��ور از بحران های 
فعل��ی حاکم در کش��ور نیز هن��ر مدیریت حاکم 
ب��ر اقتصاد کش��ور باید در این باش��د ک��ه بتواند 
ب��ا حف��ظ اص��ول، پذیرای ج��ذب س��رمایه های 
 جدی��د خصوص��ا س��رمایه گذار خارج��ی در حد 

ضرورت باشد.
در ای��ن راس��تا، تدوی��ن برنام��ه و نقش��ه راه 
تفصیلی مواد معدنی کش��ور ب��ا رویکرد علمی به 
فرآین��د برنامه ری��زی، تلاش برای حف��ظ روابط 
دیپلماتی��ک و اقتص��ادی با کش��ورهای منطقه، 
تلاش ب��رای ایج��اد بازاره��ای بین المللی جدید 
و همچنی��ن حفظ و توس��عه بازاره��ای موجود، 
افزایش س��هم بودجه س��الانه دربخش اکتشافات 
معادن کشور در سال های آتی و بازنگری و اصلاح 
س��ریع قانون معادن و دس��تورالعمل های بخشی، 
برای تس��هیل و روانس��ازی با ه��دف فعال کردن 
معادن کش��ور و جلوگیری از توقف محدوده های 
ثبت ش��ده توسط اش��خاص حقیقی و حقوقی از 
دیگر اقدام��ات ضروری برای توس��عه این بخش 
مهم در اقتصاد کش��ور در دوران تحریم هاس��ت 
و در نهای��ت نگاه ب��ه آینده پژوهش��ی در بخش 
معدن از حلقه اکتش��اف تا بازار، توس��ط متولیان 
 ای��ن بخ��ش می تواند اقتص��اد معدنی کش��ور را 

شکوفا سازد.

بی اعتنایی به گنج های معدنی 
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برداشت از معادن باید طبق قانون باشد
فرماندار کنگان اس��تان بوش��هر گفت: برداشت از معادن باید در 

چارچوب قوانین و با لحاظ مسائل محیط زیستی انجام گیرد.
به گ��زارش ایرنا، س��یدعلی پاک نژاد در جری��ان بازدید از جاده 
دسترس��ی کارخانه س��یمان س��اروج کنگان به مع��ادن آن افزود: 
برداش��ت از برخ��ی معادن این شهرس��تان باعث نگران��ی مردم و 

علاقه مندان به محیط زیس��ت شده اس��ت که این مسئله در دست 
پی گیری اس��ت. وی با تقدی��ر از حجم گس��ترده کاری و تولیدات 
کارخانه س��یمان س��اروج کنگان اظهار کرد: یکی از خواسته های 
م��ردم از این واحد تولی��دی اجرای مس��ئولیت های اجتماعی در 
شهرستان است که گام های خوبی در این زمینه برداشته شده است.

پاک نژاد بیان کرد: نگاه مردم این است که بخش صنعت باید بیشتر 
به مس��ئولیت های اجتماعی خود نسبت به مناطق پیرامونی توجه 
کند. فرماندار کنگان با اش��اره به کمبود سیمان در کنگان در برخی 
مواقع اظهارکرد: گاهی اوقاف مردم این شهرستان با کمبود سیمان 
مواجه می ش��وند که از مدیران کارخانه سیمان ساروج انتظار است 

نگاه ویژه به شهرستان کنگان داشته باشند. کارخانه ساروج کنگان 
روزان��ه ۶ هزار تن دارد که از این میزان 4هزار تن کلینکر اس��ت که 
همه آن صادر می شود و از ۲ هزار تن سیمان آن نیز با توجه به وجود 
اس��کله صادراتی در واحد سیمان س��اروج و پروژه  های عمرانی در 

منطقه تنها ۳۰۰ تن به نیاز مردمی اختصاص می  یابد.

ارتقای عمق اکتشاف با تشکیل کنسرسیوم

 گل گهر ۲۰۳۰ 
دروازه ای به سوی بهشت 

معدنی ایران
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در امسال افتتاح 
۱۲ ط��رح ب��زرگ را در برنام��ه دارد ک��ه مجموع این 
س��رمایه گذاری ها به صورت ارزی مبلغ ۶۹۳ میلیون 
یورو و پنج هزار و ۵۶4 میلیارد تومان با اش��تغال حدود 
۶ هزار و ۳۵۰ نفر به طور مستقیم و غیرمستقیم است.

به گزارش شمانیوز، برای استفاده بهینه از منابع آبی 
ش��رکت، پروژه احداث تیکنر مرکزی مجتمع گل گهر 
نیز با هدف بازیابی آب از جریان باطله طرح های توسعه 
خطوط کنس��انتره مجتمع اجرا ش��ده است. هدف از 
احداث ای��ن پروژه، آبگیری از باطل��ه رقیق طرح های 
ف��رآوری غبار کارخان��ه تغلیظ، فرآوری غب��ار ته ریز 
س��یکلون های کارخان��ه تغلیظ و باطله طرح توس��عه 
پلی کام و بازگش��ت آب بازیابی ش��ده به چرخه تولید 
اس��ت. پروژه کارخانه بازیابی هماتی��ت نیز، به عنوان 
بزرگ ترین کارخانه هماتیتی کش��ور، ش��امل دو خط 
بازیابی خوراک خشک با ظرفیت ۶۰۰ هزار تن در سال 
و دو خ��ط بازیابی خوراک تر ب��ا ظرفیت 4۰۰ هزار تن 
در سال، در آستانه افتتاح قرار دارد. پروژه احداث پایل 
دوم س��نگ آهن شکس��ته و نصب استکر ریکلایمر که 
بزرگ ترین ریکلایمر س��نگ آهن خاورمیانه به شمار 
می رود، با سرمایه گذاری 7 میلیون یورو و 4۲۰ میلیارد 
ریال به اجرا درآمده اس��ت. صنایع بس��یاری همچون 
فولاد، زغال س��نگ، مس و کرومیت در استان کرمان، 
دیار کریمان و بهش��ت معادن ایران، فعالیت دارند که 
تامین آب آنها چالش��ی برس��ر راه توس��عه صنایع این 
استان محس��وب می ش��ود و انتقال آب خلیج فارس، 
زمینه رونق و جهش تولید را در حوزه صنعتی و معدنی 

فراهم می سازد.

ه��ر چ��ه م��واد معدنی که در س��طح کش��ور بوده 
شناس��ایی شده اس��ت؛ به این ترتیب معادن سطحی 
در کشور یا در حال بهره برداری یا رو به اتمام هستند. 
باتوجه به این مهم انتظار داریم سازمان زمین شناسی 
دست به اکتشافات عمقی بزند. درباره اهمیت اکتشاف 
عمقی باید گفت جایی که اکتش��اف نش��ده، دلیل بر 
ای��ن نمی ش��ود که بگوییم آنجا معدن��ی وجود ندارد. 
ش��اید در سطح ماده معدنی دیده نشود اما در اعماق 
هم��ان منطقه می ت��وان فلزات ب��اارزش زیادی پیدا 
کرد. از آنجایی  که بیش��تر معادن عمقی کشور معادن 
فلزی مثل س��نگ آهن، مس و طلا هستن، ارزش آن 
را دارد ک��ه ما ب��ه اعماق زمی��ن ورود کنیم. اهمیت 
این مس��ئله باتوجه به نیاز کش��ور ب��رای رونق بخش 
معدن دوچندان می ش��ود. باتوجه به اینکه نیاز امروز 
کش��ور افزایش تولید و کمک به رشد اقتصادی است، 
افزایش اکتشافات در عمق کشور می تواند به این مهم 
کمک کند. باتوجه به اینکه اکتش��اف در س��طح دیگر 
تمام  ش��ده، ما باید به سمت اکتشاف در عمق برویم؛ 
کاری که س��ال ها اس��ت در کش��ورهای توسعه یافته 
انجام می ش��ود و مشکلی هم در این زمینه نداشته اند. 
تاکنون متوسط اکتشاف عمقی در کشور نیم متر بوده، 
در حالی  که این رقم در دنیا تا 4۰۰ متر گزارش شده 
اس��ت. درباره اینکه چرا ما هنوز به اکتشاف عمقی در 
کشور توجه نمی کنیم باید گفت ما هنوز احساس نیاز 
نکرده ای��م و آینده نگری چندان��ی در برنامه های خود 
نداریم. اگر قبل از اتمام منابع به این مهم توجه کنیم 
که یک روز آنها تمام می شوند و باید به دنبال جایگزین 
بگردی��م، دیگر در زمان وقوع آن دچار به هم ریختگی 

و نگرانی نمی شویم. 
درباره مطالعات صورت گرفته در اس��تان کردستان 
و توجهات اخیر به اکتش��افات عمقی باید گفت س��ال 
۱۳۹7 حدود 7 محدوده امیدبخش طلا و س��نگ آهن 
در این منطقه شناس��ایی  شده که نخستین گام برای 
توجه به اکتشافات عمقی بوده است. امسال قرار است 
حفاری انجام ش��ود و همچنی��ن مناطق دیگر در این 

استان موردتوجه قرار بگیرند.
 در پای��ان باید گف��ت مرحله اکتش��اف مرحله ای 
پرریسک است و بخش خصوصی نمی تواند در آن ورود 
کند؛ بنابراین انتظار ما این است که دولت ورود کرده و 
برای رشد آن هزینه کند. دولت باید به مجموعه های 
مختلف مثل س��ازمان زمین شناس��ی که برای رش��د 
اکتش��افات در کشور تلاش می کنند، بودجه پرداخت 

کند و از آنها حمایت های لازم را به عمل آورد.

یادداشت

خبر

مهدی مرادی
 معاون امور معادن و اکتشافات 
 معدنی سازمان صنعت، معدن
 و تجارت استان کردستان

 آینده نگری
 در شیوه اکتشاف

علیرضا شهیدی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی به »روزگار معدن« گفت: س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتشافات معدنی کشور باتوجه به تکمیل نسبی اکتشافات 
سطحی و نیاز کشور به مواد خام معدنی به ویژه سنگ آهن، 
مس، طلا و... از سال ۱۳۸۱ نسبت به اکتشاف ذخایر عمیق 
و پنه��ان اق��دام کرده  اس��ت. این مهم ب��ا روش ژئوفیزیک 
هوابرد، در کنار س��ایر روش های افزایش اطلاعات همچون 
نقشه های زمین شناس��ی، ژئوشیمی، آلتراسیون، ژئوفیزیک 

زمینی، تصاویر ماهواره ای و... انجام شده است.
مع��اون وزی��ر صنعت، مع��دن و تجارت درب��اره وضعیت 
اکتش��افات عمیق در ایران گفت: در حال  حاضر متوس��ط 
عمق اکتش��افات در کش��ور حدود یک متر است، در حالی 
 که این عدد در کش��ورهای پیشرفته به 4۰۰ متر می رسد. 

در بیش��تر کشورهای معدنی ازجمله کانادا، امریکا، استرالیا 
و افریق��ا از س��ال ۱۹۶۰ میلادی عمق اکتش��اف عناصری 
همچون طلا، فل��زات پایه، اورانیوم و دیگ��ر فلزات افزایش  

یافته و تا ۳۰۰، 4۰۰ متر رسیده است. 
کشف بیش از ۱۰۰۰آنومالی ژئوفیزیک هوایی �

ش��هیدی در پاسخ به این سوال که سازمان زمین شناسی 
چه اقدامی برای افزایش عمق اکتش��افات در کش��ور انجام 
داده، گف��ت: س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی 
کش��ور از س��ال ۱۳۸۱ تا امروز بیش از ۶4۰ هزار کیلومتر 
خط��ی در نواحی اولوی��ت دار، برداش��ت ژئوفیزیک  هوایی 
داش��ته اس��ت. همچنین بیش از ۱۰۰۰ آنومالی ژئوفیزیک 
هوایی کشف  ش��ده است. گفتنی اس��ت که دقت برداشت 
در روش مغناطیس��ی تا 4۰۰ متر از س��طح زمین به خوبی 

پوش��ش داده شده است. او تاکید کرد: باتوجه به توانمندی 
نیروی انس��انی و تجهیزاتی که این سازمان تخصصی دارد، 
در کنار لایه ژئوفیزیکی هوایی به تکمیل فرآیند اکتشاف در 
سطح و عمق نیز پرداخته ایم؛ بنابراین این سازمان به شکل 

تخصصی در حال انجام اکتشافات سطحی و عمقی است. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر اینکه برای 
انجام اکتشاف در عمق تنها مسئله دستیابی به دستگاه های 
حفاری م��درن نیس��ت، ادام��ه داد: هرچند دس��تیابی به 
دس��تگاه های حفاری مدرن مس��ئله مهمی است، اما برای 

توسعه معدنکاری کافی نیست. 
در این  زمینه توجه به مکان دقیق حفاری که ماده معدنی 
در آن بخش متمرکز ش��ده، عامل بس��یار مهمی اس��ت. او 
تصریح کرد: توسعه اکتش��افات در عمق با تلفیق اطلاعات  

پایه صحیح عملیاتی می شود. البته فراموش نکنیم که وجود 
دس��تگاه های حفاری پیشرفته نیز نقش تعیین کننده ای در 

این زمینه دارد.
نقش کنسرسیوم های  اکتشافی �

رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی در پاسخ 
به این س��وال که تشکیل کنسرس��یوم های  اکتشافی چقدر 
می تواند در توسعه اکتشافات و تامین تجهیزات مهم باشد، 
اظهار کرد: به طور حتم تش��کیل کنسرسیوم های اکتشافی 
مع��دن باتوجه به ارزش بالای مواد معدن��ی و تامین منابع 
مالی توسط ش��رکت های معدنی خصوصی نقش مهمی در 
توس��عه بخش معدن خواهد داشت. خوش��بختانه در حال  
حاض��ر کنسرس��یوم های معدنی موجود کم��ک بزرگی به 

واحدهای اکتشافی و معدنی می کنند.

پیگیر اکتشاف ذخایر عمیق و پنهان

محمدرض��ا جان نث��اری، مدیرکل دفتر اکتش��افات فلزی، 
غیرفل��زی و کانی ه��ای صنعتی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی درباره اهمیت اکتش��اف و بهره برداری از 
کانس��ارهای عمیق به »روزگار معدن« گف��ت: اغلب ذخایر 
اکتش��اف ش��ده و معادن در ح��ال بهره ب��رداری در ایران از 
نوع س��طح الارضی هستند و تاکنون به طورجدی به اکتشاف 
کانس��ارهای عمیق یا پنهان پرداخته نش��ده است. او تصریح 
کرد: سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور در دهه 
گذش��ته برداش��ت های ژئوفیزیک هوایی را با هدف اکتشاف 

کانسارهای عمیق آغاز کرده است.
عوامل عقب ماندگی در اکتشاف عمقی �

این کارشناس ارش��د حوزه اکتشاف مواد معدنی در پاسخ 
به این سوال که چرا هنوز به اکتشاف عمقی دست نیافته ایم، 
گفت: تحریم ها عامل بسیار مهمی در نرسیدن به اکتشافات 
عمی��ق بوده اند. ضعف دسترس��ی به فناوری روز اکتش��افی، 
اس��تفاده نکردن از کارشناسان خارجی، اس��تفاده نکردن از 
مراکز علمی شاخص در اکتش��اف کانسارهای عمیق، ضعف 
توانای��ی در خرید تجهیزات م��درن ژئوفیزیک هوایی، ضعف 
توانایی در خرید تجهیزات حفاری عمیق و... ازجمله مشکلاتی 
ب��وده که باعث عقب ماندگی ما در اکتش��افات عمقی ش��ده 
است. مدیرکل دفتر اکتش��افات فلزی، غیرفلزی و کانی های 
صنعتی س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی با اشاره 
به اهمیت اس��تفاده از روش ها و فناوری های نوین اکتشافی 
به عنوان یکی از الزامات اکتشاف کانسارهای عمیق یا پنهان 
گفت: در حال  حاضر در کش��ورهای پیشرفته برای اکتشاف 
کانس��ارهای عمیق یا پنهان از روش های مختلفی اس��تفاده 
می ش��ود که عمده آنها روش های ژئوفیزیکی و ژئوشیمیایی 
هس��تند. از جمله روش های ژئوفیزیکی می توان به برداشت 
داده ه��ای ژئوفیزی��ک هوای��ی ب��ه روش های مغناطیس��ی، 
رادیومتری و الکترومغناطیس، لرزه نگاری انعکاسی سه بعدی 

و مگنتوتلوریک اش��اره کرد. از جمله روش های ژئوشیمیایی 
ه��م می توان از بلگ، اس��تخراج یون های فل��زی متحرک و 

هیدروژئوشیمی یاد کرد. 
اهمیت استفاده از تجهیزات مدرن �

جان نثاری درب��اره اهمیت اس��تفاده از تجهیزات مدرن و 
پیشرفته اکتش��افی نیز گفت: پیاده سازی روش های نوین در 
اکتش��اف کانس��ارهای عمیق به تجهیزات مربوطه نیاز دارد. 
ه��ر چند در ح��ال  حاضر در تحریم هس��تیم، اما در فرصت 
مناس��ب لازم اس��ت تجهی��زات موردنظر خریداری ش��ود. 
اکنون در برداش��ت داده های ژئوفیزیک هوایی جز اس��تفاده 
از هواپیما و هلیکوپتر از روش های مغناطیس��ی، رادیومتری، 
الکترومغناطیس و پهپاد نیز اس��تفاده می ش��ود که در ایران 
چندان از آنها بهره ای برده نمی ش��ود.این کارش��ناس ارشد 
حوزه اکتش��اف مواد معدنی با بیان اینکه اس��تفاده از پهپاد 
باع��ث صرفه جویی در زمان و هزینه خواهد ش��د، ادامه داد: 
نتایج حاصل از بکارگیری روش های اکتش��اف کانس��ارهای 
عمیق، نیازمند راستی آزمایی است که برای آن باید دست به 
اج��رای عملیات حفاری عمیق زد. در حال  حاضر این امکان 
به طور کامل در کش��ور وجود ندارد و ضروری اس��ت ناوگان 
حفاری کشور به دستگاه های پیشرفته حفاری عمیق تجهیز 

شود. 
افزایش نرخ ارز مانع رونق اکتشافات عمقی �

جان نثاری در پاس��خ به این سوال که افزایش نرخ ارز چه 
تاثیری بر قدرت خرید فعالان معدنی برای تهیه ماشین آلات 
به روز داش��ته، گفت: افزایش نرخ ارز به طور قطع تاثیر منفی 
خود را بر قدرت خرید فعالان معدنی گذاشته است. در واقع 
افزای��ش نرخ ارز باعث ش��ده قدرت خری��د فعالان اقتصادی 
کاهش پیدا کند. از طرف دیگر، افزایش نرخ ارز باعث ش��ده 
هزینه حفر گمانه ها نیز افزایش یابد، چراکه حدود ۶۰ درصد 
هزینه ه��ای حفاری، ارزی هس��تند. به  ای��ن  ترتیب افزایش 

هزین��ه حفاری باعث افزایش هزینه های اکتش��افی ش��ده و 
طبیعی اس��ت که کس��ی س��راغ حفاری های عمیق و بسیار 

پرهزینه و همچنین دارای ریسک بالا نرود.
تربیت نیروی انسانی متخصص �

جان نث��اری به اهمیت آموزش مس��تمر و نیروی انس��انی 
متخصص اش��اره و تصریح کرد: برای اس��تفاده از روش های 
نوین اکتشافی در کانس��ارهای عمیق نیازمند نیروی انسانی 
متخصص و آموزش دیده هس��تیم، ب��ه همین دلیل ضروری 
است سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی و همچنین 
دانشگاه های کش��ور در تربیت چنین نیروهایی تلاش کنند. 
لازم به ذکر اس��ت که ناوگان حفاری کشور نیازمند نیروهای 
ماه��ر در انجام حفاری عمیق اس��ت.او تصریح کرد: در حوزه 
بهره ب��رداری از ذخایر عمیق، ضروری اس��ت نگاه معدنکاران 
به س��مت معدنکاری زیرزمینی ب��رود. هرچند در این زمینه 
تجربیات��ی داری��م، اما برای توس��عه معدن��کاری زیرزمینی 
ضروری اس��ت معدن��کاران ب��ا روش های نوی��ن معدنکاری 
زیرزمینی و تجهیزات و ماشین آلات پیشرفته معدنی آشنایی 
بیش��تری پیدا کنن��د. در همی��ن زمینه نیازمن��د نیروهای 
متخصص آموزش دیده هس��تیم که بتوانند زیرس��اخت های 

لازم برای توسعه معدنکاری زیرزمینی را فراهم کنند. 
تخصیص منابع مالی �

این کارش��ناس ارشد حوزه اکتش��افات مواد معدنی درباره 
اهمی��ت تخصیص مناب��ع مالی نیز گفت: بدون ش��ک انجام 
اکتش��اف عمیق بدون تخصیص مناب��ع مالی لازم و کافی به 
نهادهای مسئول از جمله سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور محقق نمی شود. هزینه های برداشت ژئوفیزیک 
هوایی در حال  حاضر حدود ۱۰۰ دلار در هر کیلومتر خطی 
اس��ت و حف��اری مغزه گیری نیز بیش از مت��ری یک میلیون 
تومان هزینه دارد؛ بنابراین اگر قصد اکتش��اف کانس��ارهای 
عمی��ق را داریم، بای��د هزینه های آن را نیز به طور مناس��ب 

تعیی��ن کرده و مبالغی را به س��ازمان های مربوطه اختصاص 
دهیم. 
ضرورت اصلاح قوانین �

جان نثاری در پاس��خ به این سوال که برای رشد اکتشافات 
عمیق چقدر به اصلاح قوانین نیاز اس��ت، گفت: بدون ش��ک 
اکتش��اف کانس��ارهای عمیق ش��رایط پیچیده تری نس��بت 
به کانس��ارهای س��طحی دارد و ریسک اکتش��افی آن برای 
س��رمایه گذاران بیش��تر اس��ت؛ به این ترتیب اکتش��افگران 
کانس��ارهای عمیق به حمایت های قانونی و مالی بیش��تری 
نیاز دارند. این امر با اصلاح قوانین، تس��هیل امور و همچنین 
حمای��ت صندوق بیم��ه فعالیت های معدن��ی محقق خواهد 
ش��د. او ادامه داد: از آنجا که این گون��ه معدنکاری ها نیازمند 
باطله ب��رداری بس��یار زیاد یا کار در تونل های عمیق اس��ت، 
نیازمن��د اصلاحات قابل توجهی در برخی قوانین هس��تیم تا 

انگیزه لازم در معدنکاران و سرمایه گذاران ایجاد شود.
تشکیل کنسرسیوم های اکتشافی �

این کارشناس ارشد حوزه اکتشافات مواد معدنی در پاسخ 
به این سوال که تش��کیل کنسرسیوم های اکتشافی متشکل 
از فعالان ای��ن حوزه چقدر می تواند ب��ه افزایش توان خرید 
تجهیزات کمک کند، گفت: تش��کیل کنسرسیوم ها می  تواند 
هزینه ه��ای خرید را سرش��کن کند. در این  بی��ن خریداران 
دستگاه های حفاری نیز باید از بهبود شرایط مطمئن باشند. 
آنها باید برای توسعه حفاری های اکتشافی خود خرید کنند 
یا اگر ش��رکت های حفاری دارند، باید مطمئن شوند که پس 

از خرید دستگاه با آنها قرارداد کاری بسته می شود.
او در پای��ان تصری��ح ک��رد: اکتش��اف و بهره ب��رداری از 
کانس��ارهای عمیق با هدف توس��عه بخش معدن و افزایش 
می��زان ذخایر قطعی معدنی کش��ور، با همدل��ی و همکاری 
یکپارچ��ه نهادهای دولتی متولی، بخ��ش خصوصی و مراکز 

علمی-دانشگاهی امکان پذیر است.

اغلب ذخایر اکتشاف، سطح الارضی هستند

مدی��ر اجرای��ی ش��ورای هماهنگ��ی ط��رح احیا و 
فعال س��ازی مع��ادن کوچک مقی��اس درب��اره اهمیت 
افزایش عمق اکتش��افات معادن گف��ت: افزایش عمق 
در اکتش��اف معادن نیازمند تجهیزات و دس��تگاه های 
حفاری مدرن اس��ت. بر این اساس باتوجه به بالا بودن 
نرخ این تجهیزات سیاس��ت بر این امر اس��توار اس��ت 
که با تشکیل کنسرس��یوم هایی متشکل از فعالان این 
حوزه، تجهیزات موردنیاز برای افزایش عمق اکتشافات 
تامی��ن ش��ود. به گ��زارش ایرنا، س��یدرضا عظیمی بر 
حمایت از ش��رکت های تخصصی حفاری تاکید کرد و 

گفت: جذب منابع از صندوق توس��عه ملی برای خرید 
تجهی��زات حفاری و همچنین بومی س��ازی س��اخت 
قطعات یدک��ی تجهیزات حفاری در دس��تور کار قرار 
دارد. وی با بیان اینکه در دس��تورالعمل ابلاغی مزایده 
محدوده های معدنی امتیازات ویژه ای برای متخصصان، 
کنسرسیوم ها و شرکت های با توان اجرایی و علمی برتر 
دیده  شده، افزود: در صورت ابلاغ قانون جدید، نگهداری 
محدوده های اکتش��افی از ط��رف متقاضیان برای آنها 
هزینه بر خواهد بود و این مس��ئله موجب خواهد ش��د 
بلوکه ش��دن محدوده های اکتشافی به حالت تعادل و 

در نهایت حداقل برس��د. عظیمی اعلام کرد: امروز در 
مناطقی که ریس��ک سرمایه گذاری بالاست و تقاضایی 
ازسوی بخش خصوصی وجود ندارد، بررسی های اولیه 
زیرساخت های ظرفیت معدنی و اطلاعات  پایه، توسط 
سازمان های توسعه ای مانند س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور و سازمان گسترش و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی )ایمیدرو( انجام می ش��ود. پس 
از احراز وجود ماده معدنی محدوده به وسیله مزایده به 
متخصصان، س��رمایه گذاران و فعالان بخش خصوصی 

واگذار خواهد شد.

افزایش عمق اکتشافات معادن
از آنجا که ذخایر سطحی روزی به پایان می رسند، توجه به عمق مهم است. آمار 
اکتشافات عمقی در ایران با کشورهای پیشرفته به هیچ وجه قابل مقایسه نیست. در 
حالی  که متوسط عمق اکتشاف در ایران به یک متر می رسد، این رقم در کشورهای 
پیشرفته تا 4۰۰ متر است. کارشناسان دلایل مختلفی را برای این مهم ذکر کرده اند 
که از جمله این دلایل می توان از تحریم ها، افزایش نرخ دلار، ضعف دسترس��ی به 
تجهیزات و ماشین آلات، ضعف تخصیص منابع مالی به مراکز مربوطه، بی توجهی به 
تجهیز نیروی انسانی متخصص و قوانین دست وپاگیر یاد کرد. درنهایت کارشناسان 
باور دارند اکتشاف و بهره برداری از کانسارهای عمیق با هدف توسعه بخش معدن و 
افزایش میزان ذخایر قطعی معدنی کشور، با همدلی و همکاری یکپارچه نهادهای 

دولتی متولی، بخش خصوصی و مراکز علمی-دانشگاهی امکان پذیر است.

سخن پایانی...

منیر حضوری
خبرنگار

اکتش��افات معدنی ب��ه روش های متع��ددی انجام می ش��ود که برای 
پیدا کردن کانس��ارهای مختلف دارای ارزش اقتصادی ابداع  ش��ده و 
در کش��ورهای توس��عه یافته کاربرد بالایی دارد. هدف اصلی در بحث 
اکتش��اف توجه به پی جویی، جس��ت وجو و تعیین محل یک کانس��ار 
است. اگر اکتشاف را به دو دسته سطحی و عمیق تقسیم بندی کنیم، 
می توان گفت بخش معدن کش��ور ما در اکتش��افات سطحی به خوبی 
عم��ل کرده اما در اکتش��اف عمقی موفقیت چندانی نداش��ته اس��ت. 
براساس آمار و اطلاعات کارشناسان زمین شناسی در حالی  که ذخایر 
سطحی در کش��ور ما رو به اتمام است، متوس��ط اکتشافات عمقی تا 
یک متر هم نمی رس��د. این رقم در کش��ورهای دیگر بس��یار متفاوت 
اس��ت و می توان گفت متوسط عمق اکتش��افات تا 4۰۰ متر می رسد. 
حال این س��والات مهم مطرح است که چرا هنوز به اکتشافات عمقی 
نرس��یده ایم؛ از آنج��ا که افزایش عمق در اکتش��اف مع��ادن نیازمند 
بهره گیری از تجهیزات و دستگاه های حفاری مدرن است، افزایش نرخ 
ارز و تحریم ه��ا چه تاثیری بر کاهش قدرت خرید فعالان معدنی برای 
تهیه ماشین آلات به روز و در نتیجه اکتشافات در کشور داشته و اینکه 
تشکیل کنسرس��یوم های اکتش��افی چقدر می تواند به افزایش قدرت 
ایران در اکتش��افات عمیق کمک کند. روزنامه »روزگار معدن« برای 

یافتن پاسخ این سوالات با کارشناسان معدنی گفت وگو کرده است.
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می��زان تولی��د س��یمان در 
۶ماهه نخس��ت امسال افزون 
 ۶۳۹.۶ و  میلی��ون   ۳۵ ب��ر 
ه��زار تن بود که در مقایس��ه 
با مدت مش��ابه س��ال افزایش 
نش��ان  را  ۱۴.۴درص��دی 
می دهد. جداول آماری وزارت 

صنعت، معدن وتجارت گویای تولید ۳۱ میلیون و ۱۵۳.۵ هزار تنی سیمان 
در نیمه نخست پارسال بود.

ش��هریور امس��ال تولید س��یمان کش��ور به رقم ۶ میلیون و ۵۸ هزار تن 
رس��ید و در مقایسه با مرداد ماه با رقم ۶ میلیون و ۳۹۷.۸ هزار تن کاهش 

۵.۳درصدی دارد.
صنعت س��یمان ایران پیش��ینه بیش از ۸ دهه فعالیت را در کارنامه خود 
دارد، اما بررس��ی ۹۶ خط تولید فعال در ۷۴ کارخانه س��یمان کشور نشان 
می دهد که نزدیک به نیمی از خطوط مزبور عمر کمتر از ۱۰ س��ال دارد، 
بنابراین بهره برداری از واحد های جدید موجب افزایش س��هم خطوط تازه 

در این بخش خواهد شد.
براب��ر آمار تولید ۵۳ میلیون تن در س��ال ۲۰۱۸ می توان نتیجه گرفت 
که نزدیک به ۶۲ درصد از ظرفیت ۸۵ میلیون تنی کارخانه های س��یمان 
فعال بودند، انتظار می رود با تخصیص بودجه عمرانی مناسب و بازسازی و 
نوسازی خانه های شهری و روستایی تخریب شده ناشی از سوانح طبیعی، 
به ویژه س��یل در اواخر س��ال ۹۷ و ۹۸، میزان تقاضا برای سیمان افزایش 

یابد.
براس��اس آمارهای وزارت صنعت، معدن و تجارت،پیش بینی ش��د س��ال 
۱۳۹۸ ب��ه می��زان دو میلیون ت��ن ظرفیت جدید در بخش س��یمان مورد 
بهره ب��رداری قرار گیرد که با احتس��اب ظرفیت ۸۶ میلیون تنی در س��ال 
۲۰۱۸ ، انتظ��ار م��ی رود پارس��ال به ظرفیت نزدیک ب��ه ۹۰ میلیون تنی 
دس��ت یافتیم. ظرفیت تولید س��یمان کش��ور ۸۵ میلیون تن و میزان نیاز 
داخلی ۶۵میلیون تن است. ایران اکنون در بین ۷ کشور بزرگ تولید کننده 

سیمان جهان محسوب می شود.
کارشناسان معتقدند: تناسب نداشتن در تأمین نهاده های تولید به دلیل 
تحریم، مازاد عرضه و تناس��ب نداشتن تقاضا به دلیل افزایش کارخانه های 
س��یمان، بروز کووید-۱۹ و تبعات ناش��ی ازآن و مباح��ث مرتبط با حمل 
نقل از جمله چالش های پیش روی صنعت س��یمان است. گمرک ایران در 
شهریورماه امس��ال اعلام کرد: کش��ورمان در پنج ماه نخست امسال اقدام 
ب��ه ص��ادرات ۵ میلیون و۸۴۷ هزارو ۲۰۱ تن س��یمان ب��ه ارزش بیش از 
۱۲۷میلیون و ۹۹۰.۹ دلار انواع سیمان به ۲۸ کشور جهان کرد. کشورهای 
هندوستان، افغانستان، روسیه، عراق، قطر، کنیا، کویت، سریلانکا، پاکستان، 
ارمنس��تان، ترکمنستان، قزاقس��تان، آذربایجان، بنگلادش، چین، عمان از 
جمله مقاصد صادراتی بودند. عراق، کویت و افغانس��تان بیش��ترین میزان 

واردات سیمان ایران را به خود اختصاص دادند.

مدیرعام��ل مجتمع مس س��ونگون ورزق��ان، ارزش 
طرح ه��ای توس��عه ای در حال اج��را در این مجتمع را 

بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان اعلام کرد.
ب��ه گ��زارش ایرنا، علی بی��ات ماکو اظه��ار کرد: هم 
اکنون ۳ طرح بزرگ توس��عه ای شامل فاز سوم تغلیظ، 
ایجاد کارخانه هیپلیچین��گ و واحد ذوب و پالایش با 
پیش بینی اش��تغال مستقیم ۶۰۰ نفر در مجتمع مس 

سونگون در حال اجراست.
وی اف��زود: پیمانکار فاز ۳ تغلیظ انتخاب ش��ده و به 
زودی ش��اهد تجهیز کارگاه و آغاز عملیات اجرایی آن 

ساخت خواهیم بود.

وی اضافه ک��رد: اجرای این طرح با س��رمایه گذاری 
۴ هزار میلی��ارد تومان منجر به افزایش ۱۵۰ هزارتنی 

کنسانتره تولیدی این مجتمع خواهد شد.
مدیرعامل مجتمع مس سونگون گفت: کارخانه هیپ 
لیچین��گ هم با هزینه ۵۸۰ میلی��ارد تومان و ظرفیت 
تولید س��ه هزار تن مس کاتدی در س��ال، اواخر سال 

آینده به بهره برداری می رسد.
بی��ات ادام��ه داد: پیمانکار کارخان��ه ذوب و پالایش 
س��ونگون که یک��ی از جدی تری��ن مطالبات اس��تان 
 اس��ت تا پایان ماه مش��خص و تا ۳ سال آینده ساخته 

خواهد شد.

وی سرمایه گذاری پیش بینی شده برای این واحد را 
۱۶ هزار میلیارد تومان و اشتغال مستقیم آن را حدود 

۳۰۰ نفر عنوان کرد.
مجتمع مس س��ونگون بزرگتری��ن مجموعه معدنی 
ش��مال غرب کش��ور اس��ت ک��ه در ۱۰۰ کیلومتری 
ش��مال ش��رق تبری��ز و ۲۵ کیلومتری ورزق��ان و در 
 همس��ایگی جمهوری ه��ای آذربایج��ان و ارمنس��تان 

قرار دارد.
معدن مس س��ونگون با یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 
تن ذخیره شناسایی شده بزرگ ترین معدن مس کشور 

است.

رئی��س اداره محیط زیس��ت شهرس��تان ری اعلام 
ک��رد که واحده��ای آلاینده ای نظیر س��یمان تهران 
که در محدوده حوزه شهرس��تان ری ق��رار دارد، به 
هیچ عنوان و تحت هیچ ش��رایطی نباید از گازوئیل و 
مازوت استفاده کنند و استفاده از این سوخت ممنوع 

است.
به گزارش تس��نیم، زه��ره عبادتی با بی��ان اینکه 
شهرس��تان ری ب��ه لحاظ جغرافیای��ی که در جنوب 
کلانشهر تهران قرار گرفته، تحت تأثیر عوامل متعدد 
آلایندگی است، اظهار کرد: با توجه به اینکه در فصل 
سرد س��ال قرار داریم، نظارت  های مستمری بر روند 
فعالیت واحدهای آلاینده و همین طور سوخت آنها از 

سوی محیط زیست انجام می شود.
وی با اش��اره به قرارگیری در فصول س��رد س��ال 
گفت: هر س��اله در فصول پاییز و زمس��تان ش��اهد 
پدیده وارونگی هوا هستیم که این مسئله در تشدید 
آلودگی هوا، به دلیل تعلیق ذرات معلق مؤثر اس��ت 
بنابرای��ن باید اقدام��ات کنترلی و نظارت��ی بر روی 

واحدهای آلاینده تشدید شود.
رئیس اداره محیط زیست شهرستان ری ادامه داد: 
یکی از مواردی که همواره از سوی محیط زیست مورد 
پایش و نظارت قرار می گیرد، س��وخت کارخانه های 
س��یمان و دیگر واحدهای آلاینده است زیرا همزمان 
با سرد شدن و افزایش مصرف گاز خانگی، شاهد افت 

گاز در این کارخانه ها هستیم.
عبادت��ی اضاف��ه ک��رد: معم��ولا در ش��رایطی که 
کارخانه ها و واحدهای آلاینده، در فصول سرد سال، 

برای ادامه فعالیت با افت فش��ار گاز روبه رو می شوند، 
از س��وخت بس��یار مخرب »م��ازوت« به ج��ای گاز 
اس��تفاده می کنند که فوق الع��اده در آلودگی هوای 

شهرهای کشور نقش موثر دارد.
وی با بی��ان اینکه هرگونه تغییر در نوع س��وخت 
کارخانه های آلاینده، به خصوص سیمان تهران تخلف 
زیس��ت محیطی محسوب می ش��ود، گفت: نظارت و 
بازرس��ی های مس��تمر از این واحدها تاکنون موجب 
ش��ده که شاهد اس��تفاده از س��وخت مازوت در این 
کارخانه ها نباشیم اما در هنگام بازرسی ها اگر هرگونه 
تخلف زیس��ت محیطی صورت گیرد، به طور جدی با 

آن برخورد می کنیم.
ری،  شهرس��تان  محیط زیس��ت  اداره  رئی��س 
کارخانه های س��یمان تهران و صنای��ع نفتی را جزو 
واحدهای آلاینده هوا در این شهرس��تان دانس��ت و 
گفت: پایش و نظارت های مستمری بر روی سوخت 
این واحدها و نیز خروجی هوای آنها انجام می ش��ود، 
زیرا وضعیت آلودگی هوای تهران نیز اجازه هیچ گونه 

کوتاهی در این زمینه نمی دهد.

عبادت��ی همچنی��ن تأکی��د ک��رد ک��ه واحدهای 
آلاین��ده ای نظیر س��یمان ته��ران ک��ه در محدوده 
حوزه شهرس��تان ری ق��رار دارد، به هی��چ عنوان و 
تح��ت هیچ ش��رایطی نبای��د از گازوئی��ل و مازوت 
 اس��تفاده کنن��د و اس��تفاده از این س��وخت ممنوع 

است.
وی اضاف��ه کرد: اس��تفاده از س��وخت م��ازوت یا 
گازوئیل توس��ط واحدهای آلاینده موجب می شود تا 
در فصلِ س��رد سال پدیده وارونگی هوا غالب شده و 
شدت آلودگی ها نیز افزایش یابد، از طرف دیگر ذرات 
معلق تولید ش��ده ناشی از سوخت مازوت و گازوئیل 

به بروز سرطان ها منجر می شود.
عبادت��ی همچنی��ن از توافق اداره محیط زیس��ت 
شهرس��تان ری ب��ا فرمانداری این شهرس��تان برای 
تأمین س��وخت م��ورد نی��از صنایع ب��زرگ مقیاس 
برای تأمین س��وخت گاز در فصول پاییز و زمس��تان 
خب��ر داد و گف��ت: طبق ای��ن توافق مقرر ش��ده که 
س��وخت گاز صنای��ع بزرگ مقی��اس تأمی��ن ش��ود 
 ت��ا آنه��ا مجبور ب��ه اس��تفاده از م��ازوت و گازوئیل

نباشند.
رئیس اداره محیط زیس��ت شهرستان ری با اشاره 
به جرائم متخلفان در صورت تخطی از آیین نامه های 
زیست محیطی خاطرنش��ان کرد: واحدهای متخلفی 
ک��ه الزامات زیس��ت محیطی را رعایت نمی کنند، در 
وهله اول اخطاریه زیست محیطی دریافت کرده و در 
صورت عدم اقدام موثر، واحد پلمب ش��ده و از طریق 
مراجع قضایی تحت پیگیری حقوقی قرار می گیرند.

سرمایه گذاری ۲۰ هزار میلیارد تومانی در طرح های مس سونگونرشد14.4 درصدی تولید سیمان در ۶ ماه

تشدید نظارت بر کارخانه سیمان تهران
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در سال های اخیر، فولادسازان کشور به دلایل 
متع��ددی از جمله خام فروش��ی منابع معدنی و 
ص��ادرات بی رویه این مواد و فولادس��از ش��دن 
برخ��ی از مع��دن کاران، در زمین��ه تأمین مواد 
معدنی و کنس��انتره موردنیاز خود با مش��کلات 
عدیده ای مواجه ش��دند؛ ت��ا جایی  که در برخی 
مواقع؛ به  دلیل کمبود مواد به ناچار، با بخش��ی 
از ظرفیت خود روند تولی��د را ادامه دادند. این 
امر فولادس��ازان را به چاره اندیشی و حرکت به 
سمت سرمایه گذاری در بخش معدن و اکتشاف 
رهنم��ون س��اخت. ب��ه گ��زارش روابط  عمومی 
ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان، گفت وگوی 
محمدمه��دی روانفر، مدیر فرآوری مواد معدنی 
فولاد مبارکه اصفهان با رادیو فولاد به شرح زیر 

است: 
ورودف�ولادمبارکهاصفه�انبهحوزه�

مع�دنچهضرورتیداش�ت؟درافق1404
س�هم45درص�دیازفولادکش�وربرای
فولادمبارکهدیدهش�دهاست.آیاشرایط

فعلیقابلتعمیمنبود؟
به ط��ور قط��ع می توان گف��ت رون��د تولید و 
توسعه در شرکت فولاد مبارکه اصفهان همواره 
ب��ا برنامه ریزی و بر اس��اس نیاز کش��ور صورت 
گرفته اس��ت. درخص��وص ورود به حوزه معدن 
هم باید گفت یکی از رویکردهای فولاد مبارکه 
از دیرباز سرمایه گذاری در حوزه معدن به عنوان 
ابتدایی تری��ن حلق��ه زنجیره تأمین ب��وده و به 
همین دلیل به طور مس��تقیم در معادن بزرگی 
چ��ون گل گهر و چادرملو س��رمایه گذاری کرده 
اس��ت. این اقدامات در ابتدا توانس��ت مش��کل 
فولاد مبارکه در حوزه س��نگ آهن را رفع کند، 
اما در پی به بارنشس��تن توس��عه های شرکت و 
نی��از روزاف��زون ب��ه منابع معدن��ی و همچنین 
به دلیل فولادساز شدن معادن و کاهش ورودی 
منابع معدنی به ش��رکت، فولاد مبارکه اصفهان 
با س��رمایه گذاری های بیشتر و تمرکز بر کسب 
س��هام مدیریتی این شرکت ها کوشید مشکلات 
خ��ود در این زمینه را ح��ل کند. با این حال هر 
روز رقابت در بازار فولاد ش��دیدتر شد و معادن 
سهم بیشتری از منابع سنگ آهن استخراج شده 
را ب��ه مص��رف واحده��ای فولادس��ازی خ��ود 
اختصاص دادند. درنتیجه عرصه بر فولادسازان 
هر روز تنگ تر شد. در این شرایط فولاد مبارکه 
اصفهان به ناچار گام سوم را برداشت و مدیریت 
ش��رکت تصمی��م گرفت مس��تقیما ب��ه حوزه 
معدن داری وارد ش��ود. به منظور اجرایی کردن 
این اس��تراتژی مه��م، ضرورت ایج��اد معاونت 
معدن در شرکت بیش از هر زمان دیگر احساس 

می ش��د تا مأموریت برنامه ریزی مناس��ب برای 
تأمین سنگ آهن و کنس��انتره موردنیاز شرکت 

برای افقی چندساله را بر عهده گیرد.
آیاتوسعهوتقویتمعدنینمیتوانست�

نیازآیندهکشورراتأمینکند؟
برای اج��رای این کار ۲ چال��ش عمده وجود 
داش��ت: اول اینکه در فرآیند خصوصی س��ازی، 
اص��ل ۴۴ قانون اساس��ی به گونه ای اجرا ش��د 
ک��ه فولادس��ازها و مع��ادن دچار تض��اد منافع 
ش��دند، یعن��ی س��هام داران معادن  ی��ک گروه 
ش��دند و س��هام دار فولادس��از یک گروه دیگر. 
بنابرای��ن طبیعی ب��ود که معدنی ها ب��ه دنبال 
س��ود بیشتر باشند و با هدف ایجاد ارزش افزوده 
و ش��عار تکمی��ل زنجیره به س��مت فولادس��از 
ش��دن و محصول نهایی پی��ش بروند. از طرفی، 
س��رمایه گذاری های س��نگین دولت های پس از 
انقلاب بر فولادس��ازی ها که تأمین خوراکشان 
را بر عهده معادن گذاش��ته شده بود، به مخاطره 
افت��اد. به این ترتیب فولادس��ازها ب��ه این فکر 
افتادند که برای تأمین مواد اولیه خود آس��تین 
همت بالا بزنند. دوم اینکه در سال های گذشته 
از س��وی متولی��ان امر ک��ه مأموریت توس��عۀ 
اکتش��افات را بر عهده داشتند کار جدی صورت 
نگرفت. اگرچه بس��تر مناسبی هم برای ورود به 
این عرصه فراهم نش��ده، فولاد مبارکه به ناچار 
ارزیابی پهنه ها و اکتشافات و فعال سازی معادن 
کوچک مقی��اس را آغ��از کرده تا ه��م در زمینه 
توس��عه منابع ملی گام برداش��ته باشد و هم به 
ذخیره س��نگ آهن مطمئن و پایدار برای تولید 

کنسانتره دست پیدا کند.

احیاوفعالس�ازیمعادنکوچکمقیاس�
جزواولویتهایمعدنیدرنظرگرفتهشد.آیا

بهمعادنبزرگهمفکرشدهاست؟
معادن بزرگ الان در تملک ش��خصیت های 
حقوقی اس��ت. درعین حال ب��ه معادن بزرگ و 
آزادی مانن��د مع��ادن گل گه��ر و چادرملو نیز 
دسترس��ی نداریم. بنابراین باید سرمایه گذاری 
و کارهای اکتش��افی انجام شود و خوشبختانه 
ف��ولاد مبارک��ه در این زمینه پیش قدم ش��ده 
است. این ش��رکت در این خصوص با سازمان 
زمین شناسی همکاری مشترکی را شروع کرده 
و به همراه ایمیدرو و ش��رکت تهیه و توزیع به 
بحث شناسایی، ارزیابی و اکتشاف ذخایر بزرگ 
ورود کرده است. اگرچه کار ارزیابی و اکتشاف 

فرآیندی زمان بر است. 
ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان در پروژه 
مل��ی ط��رح احی��ای مع��ادن کوچک مقیاس 
پیش��گام اس��ت و در تفاهمنامه ای سه جانبه با 
دولت و صندوق بیم��ه فعالیت های معدنی در 
این عرصه در تلاش اس��ت ت��ا با احیای معادن 
کوچک مقیاس، هم در حوزه تأمین سنگ آهن 
موردنی��از خ��ود ب��ه نقط��ه امن برس��د و هم 
ارزش افزوده بیش��تری در زنجیره صنعت فولاد 

کشور به بار آورد.
موردنی�از� س�نگآهن درحالحاض�ر

ش�رکتبهراحت�یفراه�ممیش�ودیابا
مشکلمواجهاست؟

چالش هایی وج��ود دارد، ولی در چند ماهی 
که از فعالیت معاونت معدنی گذش��ته اقدامات 
خوبی برای تأمین پایدار سنگ آهن انجام شده 

است. ضمن اینکه معاونت امور معادن به دنبال 
راهکارهای مناس��ب برای تبدیل س��نگ آهن 
تأمین شده به کنس��انتره است که خوشبختانه 

به راهکارهای مناسبی هم دست یافته است.
آی�اش�رکتف�ولادمبارک�هاصفهان�

همچن�اندرهیاتمدیرهمعادنچادرملو،
گلگهروصبانورحضوردارد؟

فولاد مبارکه اصفهان به عنوان یک هلدینگ 
بزرگ صنعت��ی و معدنی س��رمایه گذاری های 
متع��ددی در زنجیره ارزش خ��ود، از جمله در 
شرکت های معدنی انجام داده است. بااین حال 
ب��ه ای��ن اقدام��ات اکتفا نک��رده و ب��ا نگاهی 
درازمدت در پی رس��یدن به ش��رایط پایدار و 
نقط��ه امن در این حوزه اس��ت ت��ا با کمترین 
ریسک بتواند سهم تولید خود در چرخه فولاد 

کشور را حفظ کند.
چش�ماندازیک�هش�ماب�رایآینده�

شرکتدرنظرگرفتهایدچیست؟
درحال حاض��ر معاون��ت امور مع��ادن تبدیل 
به خط مق��دم جبهه تأمین م��واد اولیه فولاد 
مبارکه شده اس��ت. این معاونت نوپاست، ولی 
مأموریتی که برای او تعریف شده این است که 
زنجیرۀ پایدار مواد اولیه با محوریت سنگ آهن 
و کنسانتره را محقق کند. در چشم انداز اهداف 
این واح��د تمام تلاش بر این اس��ت که فولاد 
مبارکه ظرف ۵س��ال آینده به یک منبع پایدار 
تأمین س��نگ آهن برس��د و این اقدام ش��دنی 
اس��ت. با توجه به زمان محدودی که از فعالیت 
این واحد می گذرد، ای��ن معاونت در ۳ حیطه 
ارزیابی و اکتشاف ذخایر معدنی، استخراج مواد 

معدنی و فرآوری م��واد معدنی فعالیت خود را 
به صورت هم زمان ش��روع کرده است. در پهنه 
انارک فعالیت های اکتشافی جدی و خوبی آغاز 
شده و در پهنه های دیگر نیز گزینه های دیگری 
پیش روی ش��رکت اس��ت که مطالعه و بررسی 
آنه��ا در حال انجام اس��ت. در حوزه اس��تخراج 
مواد معدنی، پروژه مع��ادن کوچک مقیاس در 
قالب طرح ملی معادن کوچک مقیاس متمرکز 
ش��ده و ذخیره های خوبی شناس��ایی شده که 
در حال پشت س��ر گذاشتن تش��ریفات قانونی 
خودش اس��ت. در حوزه ف��رآوری مواد معدنی 
هم با توجه به دست یابی فولاد مبارکه اصفهان 
به معادن خوب سنگ آهن، این شرکت درصدد 
سرمایه گذاری و احداث کارخانه فرآوری است. 
تمام اینها با تلاش و کوشش مجموعه معاونت 

معادن به صورت جدی دنبال می شود.
باتوجهبهشرایطتحریمفولادمبارکه�

اصفه�ان،آیادرتأمینتجهیزاتموردنیاز
دچارمشکلشدهاید؟

تحریم ها اگرچ��ه محدودکننده ب��وده، ولی 
هیچ گاه باعث توقف فعالیت نش��ده اس��ت. در 
ای��ن ح��وزه هم فک��ر نمی کنم ب��ا محدودیت 
جدی مواجه باش��یم، چون در داخل کشور از 
ظرفیت ه��ای خوبی برخورداری��م. در خصوص 
فعالیت حمل س��نگ از معدن به کارخانه های 
فرآوری ک��ه بر عهده واحد شماس��ت، توضیح 
دهی��د.  در ف��ولاد مبارک��ه اصفه��ان نظ��ام 
حمل ونق��ل جام��ع و متمرکزی وج��ود دارد. 
باید توجه داش��ت ک��ه س��اختار معاونت امور 
مع��ادن کام��لا جدید اس��ت و قب��لا در فولاد 
مبارک��ه این گونه نبود که س��نگی را از معدن 
خریداری کنیم و به کارخانۀ فرآوری که خارج 
از فنس فولاد مبارکه اصفهان اس��ت ببریم؛ اما 
هم اکنون معاونت معادن مس��ئولیت این بخش 
از کار را عهده دار ش��ده و منابع سنگ آهنی را 
ک��ه تأمین می کند به مقص��د کارخانه فرآوری 
حم��ل می کند و بعد کنس��انتره ای را که آماده 
می ش��ود تحویل معاونت خرید می دهد. سپس 
با مکانیسم حملی که از سال ها قبل در شرکت 
در حال فعالیت اس��ت، کنس��انتره به کارخانه 

حمل شود.
سخن پایانی �

ف��ولاد مبارک��ه بزرگ تری��ن واح��د صنعتی 
کش��ور و بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشور و 
خاورمیانه است. بنابراین برای تأمین سنگ آهن 
موردنیاز خود با تلاش مدیریت و کارکنان خود 
و با همکاری دولت و س��ایر مس��ئولان تلاش 
خواهد کرد تا همچنان چرخ تولید این صنعت 
معظم در گردش باشد و کشور از واردات انواع 

ورق بی نیاز بماند.

فولادمبارکهدرتولیدسنگآهنوکنسانترهخودکفامیشود

 غلبه ذوب آهن اصفهان
 بر مشکلات

آی��ت ا... کاظ��م صدیقی، امام جمع��ه موقت تهران 
در ذوب آه��ن اصفه��ان حضور یافت و ضمن بازدید از 
بخش های مختلف خط تولید با مسئولان این شرکت 

دیدار و گفت وگو کرد.
به گزارش روابط عمومی ذوب آهن اصفهان، آیت  ا... 
صدیقی در این دیدار از زحمات تلاش��گران ذوب آهن 
اصفه��ان در عرصه صنعت قدردان��ی کرد و برای آنها 
نش��اط در کار، موفقیت در زندگی و مصونیت از بلاها 

و آفت ها را از پروردگار مسئلت کرد. 
ام��ام جمعه موقت ته��ران اظهار ک��رد: ذوب آهن 
اصفهان در ش��رایط س��خت اقتصادی متکی به خود 
اس��ت و ب��دون دریافت یارانه ان��رژی و بدون حمایت 
خاصی، توانس��ته زیان ها را جبران کند. این امر نشان 
دهنده تلاش کارگران و مس��ئولان این شرکت است 
و باید خدا را ش��کر کرد ک��ه این مجموعه پرتلاش بر 

مشکلات فائق آمده است. 
آی��ت ا... صدیقی یاد آور ش��د: مدیریت مناس��ب در 
این ش��رکت موجب دلگرمی کارکنان ش��ده و تلاش 
این کارگران باعث ش��ده که از شرایط خوب در تولید 

برخوردار باشند. 
وی از فعالیت ه��ای فرهنگی ذوب آهن اصفهان نیز 
تقدیر ک��رد و گفت: فعالیت های فرهنگی که ایمان و 
تقوا را رش��د بدهد، از تولید و پیش��رفت جدا نیس��ت. 
منفعت کارهای فرهنگی برای س��ازمان بس��یار زیاد 
اس��ت و حاصل آن، تربیت مدیرانی همچون ش��هید 

تهرانی مقدم است.
وی ۵ عام��ل آم��وزش، ب��ه کار بس��تن آموخته ها، 
ن��وآوری، مجاهدت در کار و اتح��اد را عامل موفقیت 
دانست و افزود: همه ما باید همواره گوش شنوا داشته 
باشیم و در معلومات خود در جا نزنیم. کسب مهارت ها 
و دان��ش جدی��د از وظایف مومن اس��ت و هرگز نباید 
کس��ب علم را متوقف کرد. همچنین به کار بستن این 
دانش و علم جدید اس��ت که می تواند در کار اثر خود 

را نشان دهد.
ام��ام جمع��ه موقت تهران، هج��رت و در نوردیدن 
مرزه��ای جدید را از دیگر الزامات موفقیت دانس��ت 
و گفت: مومن هرگز نباید ۲ روزش همانند هم باش��د 
و ن��وآوری را در کار مد نظ��ر قرار ده��د. این نوآوری و 
تحول، عامل جهش تولید است که مقام معظم رهبری 
فرمودند. در واقع نباید در انتظار حمایت خاصی باشیم 
بلک��ه بای��د با امکانات موجود حرک��ت کنیم تا تحول 

صورت گیرد و جهش تولید محقق شود.

سود کنسانتره سازی 
سنگان در جیب »فولاد«

این ش��رکت در حال س��اخت طرح ۵ میلیون تنی 
کنس��انتره ب��وده که در قالب ۲ خ��ط تولیدی صورت 
می گیرد و طبق پیش بینی ها، این ۲ خط تولید تا پایان 
امسال به بهره برداری می رسد و هزینه های صرف شده 
جهت ۲ خط تولید کنس��انتره تا پایان شهریور ماه به 

۳۳.۰۰۰ میلیارد ریال رسید.
ب��ه گزارش ب��ورس نیوز، ش��رکت فولاد س��نگان 
خراس��ان که تقریبا ۱۰۰ درصد از سهام آن متعلق به 
فولاد مبارکه اصفهان بوده در ۶ ماهه نخس��ت امسال 
موفق به کس��ب س��ود خالص ۵.۸۰۰ میلیارد ریالی 

شده است.
سود خالص محقق شده نسبت به مدت مشابه سال 

۱۳۹۸ افزایش ۲۹۰ درصدی را نشان می دهد.
علت اصلی رش��د سودآوری ش��رکت را می توان در 
افزای��ش مقادیر ف��روش گندله )به عن��وان محصول 
اصلی( و همچنین رش��د محسوس نرخ فروش گندله 
عنوان کرد. در ۶ ماهه نخس��ت امس��ال این ش��رکت 
موف��ق به فروش یک میلی��ون و ۴۶۰ هزار تن گندله 
شده که این رشد ۶۰۰ هزار تن بیشتر از سال گذشته 
بوده اس��ت. مبلغ درآمد های عملیاتی محقق شده در 
۶ماه��ه اول امس��ال به ۲۳ ه��زار و ۳۲ میلیارد ریال 
رس��یده و ظرفیت اس��می تولید گندله این ش��رکت 
معادل ۵ میلیون تن بالغ می شود که با توجه به اینکه 
طرح آن در س��ال قبل به بهره برداری رس��یده است، 
در س��ال آینده میزان تولید به نزدیک ظرفیت اسمی 
خواهد رس��ید. همچنین این شرکت در حال ساخت 
طرح ۵ میلیون تنی کنسانتره بوده که در قالب ۲ خط 
تولیدی صورت می گیرد و طبق پیش بینی ها، این دو 
خط تولید تا پایان امس��ال به بهره برداری می رس��د و 
هزینه های صرف شده جهت دو خط تولید کنسانتره 

تا پایان شهریور ماه به ۳۳.۰۰۰ میلیارد ریال رسید.
در ص��ورت افتت��اح طرح ه��ای کنسانتره س��ازی و 
همچنین افزایش تولید گندله ش��رکت، س��ودآوری 
ش��رکت رشد محسوسی را تجربه خواهد کرد. لازم به 
ذکر اس��ت که بخش عمده ی گندله تولیدی ش��رکت 
به فولاد مبارکه اصفهان که س��هامدار اصلی ش��رکت 

محسوب می شود، ارسال می شود.

اخبار
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پروژه مس »بلک بیوت« شرکت سندفایر ریسورسز امریکا 
اخیرا به مرحله مهمی رس��یده اس��ت؛ چرا که این ش��رکت 
ذخایر معدنی بکر و نتایج یک مطالعه امکان س��نجی را برای 

معدن »جانی لی« اعلام کرد.
ب��ه گزارش مس پرس، این مطالع��ه فنی ذخائر معدنی ای 
مجموع��ا ۸.۸ میلی��ون تنی با عیار ۲.۶ درص��د مس، بالغ بر 
۲۲۶۱۰۰ تن م��س محتوی، را ب��رای حوزه های مس بالا و 
پایین جانی لی تأیید می کند. معدن جانی لی عمری ۸ س��اله 
خواهد داش��ت و برای استخراج ۱.۲ میلیون تن سنگ معدن 

در سال طراحی شده است.برآورد می شود که تولید متوسط 
س��الانه حدودا ۲۳ هزار تن مس ب��ا هزینه نقدی ۱.۵۱ دلار 
ب��رای هر پوند باش��د. پیش بین��ی کل تولی��د، ۸.۵ هزار تن 
کنس��انتره مس حاوی ۱۸۹۵۰۰ ت��ن فلز مس در طول عمر 
معدن است.این ارقام ۱.۳ بیلیون دلار درآمد فروش ناخالص 
و ۵۱۸ میلی��ون دلار جری��ان نقدی قبل از کس��ر مالیات در 
ط��ول عملیات های معدن، بر مبنای ۳.۲۰ دلار برای هر پوند 
مس، نصیب ش��رکت خواهند کرد. این پروژه از ارزش جاری 
خال��ص پیش مالیات��ی ۱۲۴.۹میلی��ون دلار و ارزش جاری 

خالص پس مالیاتی ۷۷.۶میلیون دلار برخوردار است.سندفایر 
اعلام کرد: پروژه طوری طراحی ش��ده که تمام استانداردها و 
تعهدات تعیین ش��ده توس��ط مفاد دقیق مجوز عملیاتی اش 
ی��ا حتی بیش از آنه��ا را رعایت خواهد کرد. ع��لاوه بر این، 
این ش��رکت یک ب��رآورد منابع معدنی به روز ش��ده را برای 
معدن مس لوری واقع در ۳کیلومتری جنوب ش��رقی معدن 
جانی لی فراهم کرده است.بر اساس الگوهای زمین شناختی 
جدید، درحال حاضر برآورد می ش��ود که معدن لوری حاوی 
۸.۳ میلیون تن منابع معدنی اس��تنباطی با عیار ۲.۴ درصد 

م��س، ح��دود ۱۹۹۵۰۰تن مس محتوی، باش��د. مجوزهای 
زیس��ت محیطی جاری این معدن را پوشش نمی دهند و نیاز 
اس��ت که رون��دی جداگانه برای اخذ مجوزه��ا برای آن طی 
ش��ود. مدیرعامل س��ندفایر و مدیر پروژه، راب اس��کارجیل 
اظهارکرد: »منابع معدنی به روز ش��ده معدن لوری نش��انگر 
ظرفیت اکتش��افی چشمگیر پروژه مس بلک بیوت است. این 
معدن تنها ۱.۸ کیلومتر از درگاه دسترس��ی زیرزمینی برای 
مع��دن جانی لی فاصله دارد و ب��رای دور جدید عملیات های 

اکتشافی ما در اولویت بالا قرار خواهد داشت.«

ذخایر مس شرکت امریکایی افزایش یافت

بایدن و تلاش برای بکارگیری انرژی نو در معادن
گروهمعدن

جو بای��دن در انتخاب��ات ریاس��ت جمهوری 
امریکا به عنوان چهل و ششمین رئیس جمهوری 
ای��الات متحده امری��کا انتخاب ش��د. او در این 
رقابت بیشترین رای را برای یک نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری در تاریخ ایالات متحده کسب 
ک��رد. ما در این گ��زارش قصد داری��م برنامه او 
ب��رای بخش معدن، و معیارهای سیاس��تگذاری 
رئیس جمهوری منتخ��ب را برای بخش صنعت 

جمع بندی کنیم.
ب��ه گزارش گس��ترش نی��وز، دونال��د ترامپ، 
رئیس جمهوری فعلی هنوز به طور رسمی نتیجه 
انتخاب��ات را نپذیرفته اس��ت و ت��ا زمان تحلیف 
رئیس جمه��وری منتخب بایدن در ژانویه ۲۰۲۱ 
در کاخ س��فید باقی خواهد ماند. این در صورتی 
است که دونالد ترامپ بارها نتایج به  دست آمده 
در انتخاب��ات را تقل��ب بیان کرده اس��ت اما نه 
ترام��پ و نه تیمش هیچ مدرک��ی برای حمایت 

از این ادعاها ارائه نکرده اند.
یکی از ش��عار های مب��ارزات انتخاباتی دونالد 
ترام��پ در س��ال ۲۰۱۶ تقویت دوب��اره صنعت 
ایالات متحده، ازجمله معدنکاری به ویژه بخش 
زغال س��نگ بود. این در حالی بود که دولت وی 
مقررات مربوط ب��ه دوره اوباما را که روند کار را 

کند می کرد، حذف کرد.
در این بین بایدن با سیاس��تی از سیاست های 
فعال آب و هوایی انتخاب شد که می تواند تغییر 
اساس��ی در ایالات متحده به دور از سوخت های 

فسیلی ایجاد کند و حرکتی به سمت انرژی های 
تجدیدپذیر باشد.

ریچ ن��ولان، رئیس و مدیرعام��ل انجمن ملی 
مع��دن )NMA(، ضم��ن تبریک به مناس��بت 
پی��روزی بایدن رئیس جمهوری منتخب و کامالا 
هری��س معاون رئیس جمه��وری گفت: »صنعت 
مع��دن مش��تاقانه منتظر هم��کاری ب��ا بایدن 
رئیس جمهوری منتخب برای کمک به پیش��برد 

امریکا است. بهبود اقتصادی پس از رفع بیماری 
کرون��ا کش��ور م��ا را در یک مس��یر قاطع برای 

آینده ای مرفه قرار می دهد.
نولان گفت: با همکاری ه��ای متقابل با دولت 
جدی��د امریکا ما می توانیم رقابت در بین صنایع 
موج��ود را افزایش دهی��م و زنجیره های تأمین 
داخل��ی خود را دوباره برق��رار و تقویت کنیم. ما 
می توانیم وابستگی خود را به کشورهای خارجی 

برای م��واد معدنی که توانایی اس��تخراج آنها را 
داریم کاهش دهیم و با این کار اشتغال بیشتری 
ایجاد کنیم. ما می توانیم انرژی مقرون به صرفه 
و تجدید پذیر ب��رای همه تولید کنیم و جهان را 
در مسیر توسعه و اس��تقرار فناوری های کاهش 
انتش��ار م��واد آلاینده هوا قرار دهی��م. ما اکنون 
در فرصتی اس��تثنایی هس��تیم و از این چالش 

استقبال می کنیم.

بایدن یارانه ش�رکت های س�وخت  �
فسیلی را حذف می کند

زغال س��نگ  مع��ادن  بخ��ش  در  ترام��پ 
سیاس��ت های بی اثری ب��ه کار ب��رد و همچنان 
از زغال س��نگ به عن��وان س��وخت در کارهای 
صنعتی اس��تفاده می کرد و با خروج از توافقنامه 
 پاریس ب��ه انرژی ها ن��و و محیط زیس��ت ضربه

زد. 
یارانه ه��ای  بای��دن  م��ی رود  انتظ��ار  ح��ال 
ش��رکت های س��وخت فس��یلی را ح��ذف کند، 
اگرچ��ه او ب��ه رای دهن��دگان ای��ن اطمینان را 
داده اس��ت که قصد ن��دارد با ای��ن کار صنعت 
را از بین بب��رد، در همین راس��تا دیوید کورتز، 
تحلیلگر ارش��د مع��دن در GlobalData، در 
مورد پی��روزی بایدن در انتخابات گفت: پیروزی 
بایدن برنامه ایالت متحده امریکا را در راس��تای 
اهداف برنامه بلند مدت آب و هوایی که تا س��ال 
۲۰۵۰ برنامه ریزی شده است هموار کرد. در این 
برنامه بیان شده است که میزان خالص گازهای 
 گلخان��ه ای کش��ور تا این س��ال کمت��ر از معیار 

جهانی باشد. 
این سیاست ها شامل پایان دادن به یارانه های 
س��وخت فس��یلی و جلوگی��ری از اس��تخراج و 
برداشت جدید نفت و گاز در اراضی عمومی است 
همچنی��ن هدف مهم این طرح س��رمایه گذاری 

کلان در انرژی های پاک است.
 کورت��ز اضافه کرد: بر همین اس��اس احتمال 
م��ی رود که دولت بایدن پروژه اس��تخراج معدن 

سنگ ریزه در آلاسکا را تصویب نکند.

 رشد تولید فولاد 
و محصولات فولادی چین 

در بی��ن ماه ه��ای ژانوی��ه ت��ا اکتب��ر، چی��ن 
۸۷۳.۹۳میلی��ون تن فولاد خ��ام و ۱.۰۸ میلیارد 
تن محصولات فولادی تولید کرد که در مقایسه با 
مدت مش��ابه سال قبل به ترتیب ۵.۵ و ۶.۵ درصد 

رشد داشته است.
به گ��زارش ف��ولاد ای��ران، تولید ف��ولاد خام و 
محص��ولات نهایی فولادی چین در م��اه اکتبر به 
روند صعودی ادامه داد و براساس آمار منتشرشده 
رسمی این کش��ور در ماه اکتبر ۹۲.۲ میلیون تن 
ف��ولاد خام تولید کرد که ۱۲.۷ درصد نس��بت به 
مدت مشابه س��ال قبل رشد داشت ولی نسبت به 
س��پتامبر ۰.۴ درصد کاهش یاف��ت. میزان تولید 
محصولات ف��ولادی نیز ۱۱۸.۴۸ میلیون تن ثبت 

شد که ۱۴.۲ درصد رشد سالانه را تجربه کرد.
با توجه به نزدیک ش��دن به فصل زمس��تان که 
فعالیت های س��اختمانی به ویژه در منطقه شمال 
چین کاهش یافته و کند می ش��ود، انتظار می رود 
که نرخ میلگرد در دوره ۱۶ تا ۲۰ نوامبر در آرامش 

و سکون باقی بماند.
ای��ن کاهش تقاضای ف��ولاد در تولید فولاد خام 
این کش��ور در ماه اکتبر مشاهده ش��د که با افت 
ناچی��ز ۰.۴ درصدی ماهانه ب��ه ۹۲.۲ میلیون تن 

رسید.
درط��ول ماه اکتبر برخ��ی کارخانه ها با توجه به 
موج��ودی بالای فولاد، فولاد کمتری تولید کردند 
در حالی که برخ��ی مصرف کنندگان نهایی نگران 
کاهش تولید با نزدیک ش��دن به فصل زمس��تان 

بودند.
با وجود کاهش ناچیز ماهانه تولید، تولید نسبت 
به اکتبر سال گذشته با رشد ۱۲.۷ درصدی همراه 
بود و به نظر می رسد تولید فولاد خام این کشور تا 

پایان سال به سطح یک میلیارد تن برسد.

خبر
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افس�انه خدایی- براساس اطلاعات ارائه ش��ده در کدال، 
ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان در مهر امس��ال مع��ادل ۱۸۵۵ 
میلیارد تومان از محصولات خود را به فروش رساند که نسبت 
به دوره یک ماهه مش��ابه س��ال قبل افزایش ۱۲۷ درصدی را 

نشان می دهد. 
درآم��د فروش مهرم��اه ذوب آهن، بالاتری��ن درآمد فروش 
ماهانه در تاریخ این ش��رکت اس��ت. در مهرم��اه نرخ فروش 
تیرآهن نس��بت به ماه قبل ۳۰ درص��د و در میلگرد نیز نرخ 
ف��روش ۲ درصد رش��د داش��ته اس��ت. نم��اد ذوب در ۶ ماه 
نخس��ت س��ال با افزایش ۲۲ درصدی به ازای هر س��هم ۸۹ 

ریال س��ود خالص محقق کرده اس��ت.  ذوب آهن اصفهان در 
۷ ماه نخست امس��ال توانست ۹۴۲۰میلیارد تومان از فروش 
محص��ولات خود درآمد کس��ب کند که از ای��ن مبلغ ۱۸۵۵ 
میلیارد تومان آن مربوط به مهر ماه اس��ت و این آمار حاکی 
از این اس��ت که درآمد فروش ش��رکت ذوب آهن اصفهان در 
۷ ماه امس��ال نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشدی ۵۷ 
درصدی داش��ته، همچنین این شرکت افزایش تولید و فرش 
ریل آهن را در دس��تور کار قرار داده است.  به گزارش »روزگار 
معدن«، ذوب آهن اصفهان در ۷ماه نخست امسال، ۸۷ درصد 
از کل فروش سال گذشته را پوشش داده است. با وجود اینکه 

در مهر خبرهای مبنی بر تعیین نرخ ش��مش فولاد از س��وی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت خبرس��از شد و با وجود اینکه 
مسئولان بورس به صراحت با این مسئله مخالفت کردند، اما 
همچنان اجرای این سیاست بسیاری از فعالان بورس را نگران 
کرد که در نهایت قرار ش��ده نرخ فولاد با نرخ پایه مش��خص 
ش��ود و س��قف نرخ هم به صورت دس��توری تعیین نشود و 
قیمت های جهانی براس��اس نرخ دلار سنا مبنا قرار گرفته که 
این اتفاق به معنای رسیدن سود اصلی به فولادسازان به جای 
دلالان اس��ت.  از این رو شرایط به وجود آمده در کنار برنامه 
افزایش تولید در ش��رکتی مانن��د ذوب آهن اصفهان کمک به 

س��ودآوری این ش��رکت خواهد کرد، چراکه در ۷ ماه نخست 
امسال هم این شرکت توانسته محصولات بیشتری نسبت به 
مدت مشابه س��ال گذشته بفروشد. تولید محصولات فولادی 
شرکت ذوب آهن اصفهان در ۶ ماه نخست امسال طبق برنامه 
پیش رفته بر همین مبنا تا پایان امسال بیش از یک میلیون 
و ۱۰۰هزار تن انواع ش��مش فولاد، تیرآهن، میلگرد و کلاف 
صادرات شود. ذوب آهن اصفهان برای افزایش تولید با چالش 
تامین مواد اولیه مواجه اس��ت که البته با حمایت های وزارت 
صنعت، معدن و تجارت این مشکل تا حدودی رفع شده و در 

تامین زغال سنگ نیز اقدامات خوبی انجام شده است.

فرماندار عنبرآباد گفت: معدن مس »کرور« عنبرآباد در جنوب کرمان 
با ذخیره ۲۱ میلیون تن وارد فاز اجرایی شد.

محمود رئیسی در گفت وگو با ایرنا از برگزاری ۲ مناقصه برای انتخاب 
پیمانکار و س��رمایه گذار در مجموعه معدن مس کرور عنبرآباد خبر داد و 

افزود: شرکت ملی صنایع مس ایران این مناقصه ها را برگزار کرد.
وی استخراج سالانه معدن مس کرور عنبرآباد را یک میلیون تن عنوان 
 و محل بهره برداری این معدن را در منطقه »رودفرق« شهرستان عنبرآباد 

اعلام کرد.
فرماندار عنبرآباد با بیان اینکه مجموعه مس کرور )ش��امل استخراج و 
فرآوری( در اختیار شرکت ملی صنایع مس ایران است، تصریح کرد: این 
کارخانه با ظرفیت تولید ۱۰۰ هزار تن کنس��انتره مس، برای یک هزار و 

۲۰۰ نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی می کند.
وی مجموع��ه مس کرور عنبرآباد را ظرفیت بزرگی در حوزه اقتصاد و 
اش��تغالزایی جنوب کرمان دانست و گفت: امیدواریم با معرفی پیمانکار، 
هر چه س��ریع تر فعالیت ای��ن مجموعه در حوزه ه��ای مختلفی همچون 

فرآوری آغاز شود.
رئیس��ی از حمای��ت دولت از بخش خصوصی خب��ر داد و گفت: با تمام 

توان در راستای توسعه منطقه تلاش می کنیم.
مرکز شهرستان عنبرآباد در فاصله ۲۶۰ کیلومتری جنوب کرمان واقع 

شده است.
در ۱۲ تیرماه س��ال ۱۳۵۱، ش��رکت س��هامی معادن مس سرچشمه 
کرمان، تش��کیل و در س��ال ۱۳۵۵ به ش��رکت ملی صنای��ع مس ایران 
 ک��ه در برگیرن��ده تمامی فعالیت های معادن مس کش��ور اس��ت تغییر 

نام داد.
 از وظایف این ش��رکت، اس��تخراج و بهره برداری از معادن مس، تولید 

محصولات پرعیار سنگ معدن و محصولات مسی است.

مدیرعامل پیشین شرکت گهر زمین سیرجان گفت: 
طب��ق برنامه  زمان بندی ق��رار بود ت��ا ۴۰ روز آینده، 
ش��رکت س��نگ آهن گهرزمین، به تولید ۴میلیون تن 
کنسانتره دس��ت یابد، ولی با تلاش جهادی کارکنان 

این رکورد شکسته شد.
به گ��زارش ایرنا، علی اکبر پوریانی افزود: مهم تر این 
هست که بدانیم این رکوردشکنی در شرایطی رخ داده 
که تحریم ها و کرونا، بسیاری از فعالیت های اقتصادی 
را در کش��ور با محدودیت های گس��ترده مواجه کرده 
اس��ت اما با وجود همه  تنگناها، با تلاش ش��بانه روزی 

موفق به دستیابی به این رکورد جدید شدیم. 
»اگر کارخانجات کنس��انتره با حداکثر ظرفیت کار 
کنند و قطعی برق نباش��د، مشکلات کارگری نباشد، 
عملیات استخراج س��نگ آهن به خوبی و طبق برنامه 
انجام شود، سیستم های خردایش و آسیاب ها به خوبی 
کار کنن��د بای��د در طول یک س��ال حداکثر ۴میلیون 
تن تولید می ش��ده اس��ت ولی ح��الا ۴۰ روز مانده به 
سال مالی تولید کنس��انتره در این شرکت از حداکثر 
ظرفیت اس��می گذشته که در ش��رایط تحریم و کرونا 
رس��یدن به حداکثر ظرفیت اسمی یک شاهکار است 
چون بسیاری از مراکز تولیدی ۵۰ درصد و ۶۰ درصد 

ظرفیت کار می کنند، چه برسد به شکستن رکورد.«
 مدیرعام��ل پیش��ین گهرزمی��ن، ب��ا تبری��ک این 
موفقیت مه��م به همکاران جهادگر خود که در جنگ 
اقتص��ادی، رونق تولید را رقم زدند؛ از آنان خواس��ت 
تا اقدامات باقی مانده برای اجرای خط س��وم ۲میلیون 

تنی کنس��انتره و خط ۵میلیون تن��ی گندله را نیز با 
س��رعت به اتمام برس��انند و زنجی��ره  خدمات خود را 
تکمیل کنند. براس��اس این گ��زارش گهرزمین دارای 
دو خط دو میلیون تنی کنس��انتره است که در صورت 
برقرار بودن زنجیره  اس��تخراج سنگ آهن و خردایش 
نداشتن قطعی برق و وجود سایر الزامات، در بالاترین 
 می��زان ظرفی��ت خود بای��د ۴ میلیون تن کنس��انتره 

تولید کند.
ب��ه گفته یکی از مدیران این مجموعه در گزارش��ی 
ک��ه مدیر مجتمع گهرزمین ام��روز به مدیرعامل ارائه 
داد، اعلام ش��د که تناژ تولیدی کنسانتره از ۴میلیون 
تن عبور کرده اس��ت. مدیرعامل پیشین گهرزمین از 
ابت��دای حض��ور در این مس��ئولیت، مدیریت جهادی 
را الگ��وی خ��ود ق��رار داده و اکنون، ب��ا موفقیت های 
متعددی که در زمینه  تولید و مسئولیت های اجتماعی 
در ای��ن ش��رکت حاصل ش��ده اس��ت، ثابت ش��د که 
مدیریت جهادی می تواند از دل تحریم های دشمنان و 

بحران سازی های هدفمند رقبا، فرصت بسازد و گاهی 
در جهت تحقق فرمایش��ات مقام معظم رهبری برای 

جهش تولید بردارد.
تولی��د کنس��انتره یعن��ی تامی��ن خ��وراک اصل��ی 
کارخانج��ات ف��ولاد، یعن��ی آهن آلات س��اختمانی و 
رونق مسکن و پل سازی، یعنی مواد اولیه  کارخانجات 
خودروس��ازی، یعنی فراهم شدن امکان فعالیت صدها 
کارخان��ه ی کوچ��ک و ب��زرگ تولید ل��وازم خانگی، 
یعن��ی گردش چ��رخ اقتصادی در کش��و و نظامی که 
می خواس��تند با تحریم، ۴۰ س��الگی تاسیس خود را 
نبیند و اینک، با اقتدار و اس��تقامت و تدبیر، در مسیر 

شکوفایی پیش می رود.
گهرزمی��ن بزرگترین مع��دن س��نگ آهن روباز در 
کش��ور و خاورمیبانه اس��ت که ذخایر ش��ناخته شده 
 این معدن عظیم بیش از ۶۴۳میلیون تن برآورد شده 

است.
این معدن که در منطقه گل گهر س��یرجان اس��تان 
کرم��ان ق��رار دارد ب��ا ۵۰نف��ر کارگر کار خ��ودش را 
آغاز کرده و هم اکنون و در ۷س��ال گذش��ته با تلاش 
جهادگون��ه مجموع��ه کارکنان میزان اش��تغال آن به 
ب��الای ۷ه��زار نفر رس��یده و مهم تر اینک��ه به عنوان 
معی��ن )یاور ( اقتصادی توانس��ته در قالب مس��ئولیت 
اجتماع��ی خدم��ات زیرس��اختی در زمین��ه تولید و 
اش��تغال پایدار را در برخی شهرستان های دور افتاده 
 و کمتر توسعه یافته اس��تان کرمان از جمله منوجان 

ایجاد کند.

با هدف تنظیم و عرضه محصولات ساختمانی 

رکورد فروش ماهانه ذوب آهن اصفهان شکست 

رکوردزنی گهرزمین در تولید کنسانترهمعدن مس عنبرآباد وارد فاز اجرایی شد

سلب صلاحیت و واگذاری ۲۲ معدن مازندران 

اس��تاندار آذربایجان ش��رقی ب��ر اجرای تبص��ره ۵ ماده 
۱۴قانون معادن مبنی بر معافی��ت بهره برداران معادن حائز 
شرایط از پرداخت حداکثر تا ۲۰ درصد از حقوق دولتی در 
استان تأکید کرد و گفت: تشخیص بهره برداران حائز شرایط 

بر عهده شورای معادن استان است.
به گزارش برنا، محمدرضا پورمحمدی در جلس��ه شورای 
معادن اس��تان، اظهار کرد: متأس��فانه تاکنون از این امتیاز 
قانونی در استان استفاده نشده بود و بعد از این باید از این 

فرصت استفاده شود.
وی تأکید کرد: شورای معادن استان تصویب کرده است 

که منابع حاص��ل از این معافیت، برای اج��رای پروژه های 
توسعه در استان با اولویت مناطقی که معادن حائز شرایط 

در آن قرار دارند صرف شود.
پورمحمدی دبیرخانه شورای معادن استان را مکلف کرد 
تا با تشکیل کمیته فنی، نسبت به شناسایی پروژه های قابل 
اجرا از محل معافیت ه��ای قانونی تبصره ۵ ماده ۱۴ قانون 
معادن اقدام و برای تصمیم گیری به جلسات این شورا ارائه 

کند.
استاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه اجرای این تبصره 
قانونی، موج��ب بهره مندی م��ردم اس��تان از فعالیت های 

معدنی خواهد ش��د، گفت: اگر منافع فعالیت در بخش های 
مختلف به جامعه برگردد قطعا شاهد حمایت عمومی از این 

فعالیت ها خواهیم بود.
وی همچنین بر ضرورت پرهیز از خام فروشی مواد معدنی 
تأکید کرد و گفت: ایجاد صنایع پایین دستی در پروژه های 

معدنی جزو ضرورت هاست.
در ای��ن جلس��ه نحوه اج��رای تبصره ۵ م��اده ۱۴ قانون 
مع��ادن در اس��تان و همچنین موضوع مش��مولیت معدن 
مس سونگون نسبت به مفاد این تبصره بررسی و مقرر شد 
کمیته فنی ش��ورای معادن استان نس��بت به احراز شرایط 

این مع��دن و تعیین حداکثر میزان معافیت آن از پرداخت 
حقوق دولتی اقدام کند. اعضای ش��ورای معادن استان هم 
دیدگاه ه��ای خود را درخصوص اج��رای این تبصره قانونی 
ارائه کردن��د. طبق تبصره ۵ م��اده ۱۴ قانون اصلاح قانون 
معادن مصوب سال ۱۳۹۰، بهره برداران معادنی که درجهت 
بهره ب��رداری بهین��ه و صیان��ت از ذخایر معدن��ی، ارتقای 
بهره وری و تحقیق و توسعه و اکتشاف و حفظ محیط زیست 
 در مع��دن مربوط اقدام کنند، با تأیید ش��ورای عالی معادن 
)و شورای معادن استان ها(، از پرداخت حداکثر تا ۲۰درصد 

حقوق دولتی معاف هستند.

معافیت معادن آذربایجان شرقی از پرداخت حقوق دولتی 

گروه معدن

اس��تاندار مازندران از تش��کیل کمیته بازرسی 
در زیر مجموعه شورای معادن استان خبر داد و 
گفت: این کمیته موظف است تا وضعیت معادن 
غیرفعال استان را تعیین تکلیف کند و نتیجه را 

به شورای معادن گزارش دهد.
ب��ه گ��زارش ایرنا، احم��د حس��ین زادگان در 
جلسه شورای معادن مازندران افزود: در بررسی 
مع��ادن غیرفعال رویکرد بازگش��ت به فعالیت و 
حفظ اشتغال جدی اس��ت، ضمن اینکه مسائل 
زیست محیطی و حفظ عرصه های منابع طبیعی 
اس��تان هم در این بررس��ی خط قرمز محسوب 

می شود.
طبق آمار رس��می س��ازمان صنعت، معدن و 
تج��ارت مازن��دران از ۲۵۷ مع��دن دارای پروانه 
بهره ب��رداری در اس��تان، ۱۵۳ مع��دن براب��ر با 

۶۰درصد غیرفعال است.
نماین��ده عال��ی دول��ت در مازن��دران در این 
نشس��ت دس��تگاه های حاکمیتی منابع طبیعی 
و محیط زیس��ت را مل��زم کرد با ارائ��ه دلایل و 
مس��تندات منطقی و قانون��ی، در تعیین تکلیف 

معادن غیر فعال همکاری جدی داشته باشند.
رئی��س ش��ورای مع��ادن مازن��دران گف��ت: 
دستگاه های حاکمیتی ذیربط اگر لازم شد برای 
صاحبان معادن اس��تان شروطی را قایل شوند و 
با هدف برای از س��رگیری فعالیت معادن کمک 

کنند.
حس��ین زادگان از اوقاف��ی ب��ودن عرصه های 
معادن به عنوان یکی از مشکلات معادن غیرفعال 
مازندران ی��اد کرد و از مس��ئولان این مجموعه 
خواس��ت تا با گرفتن حق و حق��وق خود، اجازه 

فعالیت برای معادن غیرفعال صادر کنند.
وی از تع��ارض محل��ی به عن��وان علت دیگر 

غیرفعال ب��ودن بعضی از معادن اس��تان نام برد 
و گف��ت: این مس��ائل باید با هم��کاری و تعامل 
 و البت��ه توجه ب��ه خواس��ته های اهال��ی حل و 

فصل شود.
استاندار مازندران همچنین از دستگاه قضایی 
اس��تان خواس��ت تا با بررس��ی هم��ه جانبه، به 
مس��ائل و مشکلات معادن اس��تان توجه کند و 
ت��ا آن جایی که قانون و مق��ررات اجازه می دهد 
 در ب��از برگردان��دن مع��ادن غیر فع��ال اس��تان 

همکاری کند.
حس��ین زادگان به اهمیت فعالیت معادن شن 
و ماس��ه در غرب استان اشاره کرد و گفت: طبق 
بررسی های صورت گرفته بیشترین ساخت وساز 
در غرب اس��تان انجام می ش��ود که به ش��دت با 

کمبود ش��ن و ماسه و در عین حال تقاضای بالا 
مواجه هس��تند. وی با اشاره به اینکه اکنون نرخ 
هر تن شن و ماسه در غرب مازندران ۲ تا ۳برابر 
بیش��تر از منطقه مرکزی و ش��رق استان عرضه 
می ش��ود، افزود: معادن واقع در مناطق جلگه ای 
نظیر غرب استان را که مشکلات زیست محیطی 
دارند، می توان با تدبیر و ش��رط کاش��ت درخت 
و به کارگی��ری تجهیزات پیش��رفته ب��ه فعالیت 

بازگرداند.
نماین��ده عالی دولت در مازندران فعال ش��دن 
معادن زغال س��نگ، روی و فلورین در استان را 
مورد تاکید قرار داد و گفت: ظرفیت های معدنی 
اس��تان به غیر ش��ن و ماسه زیاد اس��ت که باید 

فعالیتشان از سر گرفته شود. 

تجهیزات و امکانات معادن به عنوان  �
وثیقه پذیرفته نمی شود

حسینعلی قوانلو، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت مازندران هم مش��کلات زیست محیطی، 
تعرض به منابع طبیع��ی، وجود معارضان محلی، 
ع��دم انجام تعهدات، اوقافی ب��ودن و وجود حکم 
س��لب صلاحی��ت را از جمله مش��کلات اصلی در 
غیرفعال بودن ۶۰ درصد معادن استان اعلام کرد. 
وی ب��ا اعلام اینکه هم اکن��ون واگذاری ۲۲معدن 
اس��تان در مرحله چاپ مناقص��ه قرار دارد، گفت: 
طبق دس��توالعمل وزارت صنعت، تا ۳ماهه آنیده 
همه مس��ائل و مشکلات معادن استان های کشور 
بای��د بررس��ی و تعیی��ن و تکلیف ش��ود. قوانلو با 
تشریح مسائل و مشکلات معادن غیر فعال استان، 

توضیح داد: از ۷۷ معدن ش��ن و ماس��ه اس��تان 
۳۶مع��دن، از ۷۴ مع��دن واریزه کوهی و س��نگ 
لاشه هم ۳۸معدن و از ۵۰ معادن زغال سنگ نیز 

۳۱معدن غیرفعال است.
او اف��زود: طب��ق بررس��ی های ص��ورت گرفته 
۱۸معدن اس��تان با مش��کلات زیس��ت محیطی 
و مناب��ع طبیعی، ۲ معدن با مش��کلات اوقافی و 
۳۶مع��دن با اتمام پروانه فعالیت مواجه هس��تند، 
ضمن اینکه از صاحبان ۲۲ معدن سلب صلاحیت 
ش��ده، ۲۶معدن با مش��کل عدم انج��ام تعهدات 
مواجه هس��تند و فعالیت ۱۶ معدن نیز به خاطر 
تنش های ناش��ی از تعارض محلی متوقف اس��ت. 
قوانل��و گف��ت: اگرچه کمیته تعامل از س��رگیری 
فعالیت معادن استان فعال است و شخص استاندار 
مازندران نیز بشدت پیگیری می کند، اما باید برای 
حفظ اش��تغال ۳هزار و ۷۰۰ نفری در این معادن 
ضمن همکاری، بر اس��اس قوانین و مقررات عمل 
کنیم. رئیس سازمان صنعت مازندران به تعطیلی 
هر ۴ معدن گچ و تعداد زیاد معدن پوکه و فلورین 
و به ویژه زغال سنگ اشاره کرد و افزود: محصولات 
این معادن در داخل اس��تان تقاضای مصرف قابل 
توجه��ی دارد که باید با حل مش��کلات دوباره به 
خط تولید برگش��ت کنند. وی یکی از مش��کلات 
اساس��ی فعلی مع��ادن فع��ال اس��تان را کمبود 
نقدینگ��ی و یا س��رمایه در گ��ردش عنوان کرد و 
ادام��ه داد: با وجود تلاش و مصوبات اس��تانی اما 
هنوز تجهی��زات و امکانات معادن به عنوان وثیقه 
نزد بانک های پذیرفته نمی شود. قوانلو به اهمیت 
حل مشکلات معادن شن و ماسه در غرب استان 
نیز اش��اره کرد و گف��ت: امیدواریم ب��ا همکاری 
صاحبان معادن غیر فعال و رویکرد حمایتی دولت 
به ویژه شخص اس��تاندار این مشکلات حل فصل 
شود. وی نیاز س��الانه مازندران به مواد معدنی را 

۱۵ تا ۱۶میلیون تن اعلام کرد.

 محدوده گل گهر 
در حریم استحفاظی 
سیرجان تثبیت شد

مدی��رکل راه و شهرس��ازی اس��تان کرم��ان از 
تصوی��ب طرح توس��عه عمران»طرح جامع ش��هر 
س��یرجان« با حف��ظ مجموعه گل گه��ر در حریم 

استحفاظی سیرجان خبر داد.
به گ��زارش ایرن��ا، علی حاجی زاده در نشس��ت 
ش��ورای عالی شهرس��ازی و معم��اری ای��ران ب��ر 
پهنه بندی تراکمی و الحاق اراضی ملی به محدوده 

قانونی تاکید کرد.
وی اظه��ار ک��رد: طرح توس��عه عم��ران، طرح 
جامع ش��هر سیرجان پس از مذاکرات و اعلام نظر 
کارشناس��ی متولیان امر به تصویب ش��ورای عالی 
معماری و شهرس��ازی کش��ور رس��ید و موقعیت 
مجموع��ه معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر در حریم 
اس��تحفاظی سیرجان تثبیت ش��د. مدیرکل راه و 
شهرس��ازی اس��تان کرمان گفت: حفظ مجموعه 
معدنی و صنعتی گل گهر در طرح توس��عه عمران 
»طرح جامع شهر سیرجان« نقطه قوتی در حوزه 
اقتصادی و عمرانی این ش��هر است. وی ادامه داد: 
موقعیت مجموعه گل گهر با پیگیری و حمایت های 
اس��تاندار کرمان، معاون امور عمرانی اس��تانداری، 
نماینده مردم سیرجان و بردسیر در مجلس شورای 
اسلامی، شهردار و رئیس شورای شهر سیرجان در 
حریم این شهر تثبیت شد. این نشست به ریاست 
محمد اسلامی مقام عالی وزارت راه و شهرسازی و 
با حضور اعضا و موسوی معاون عمرانی استانداری، 
علی حاجی زاده مدیرکل راه و شهرس��ازی استان 
کرمان، مسوولان اس��تان و شهرستان سیرجان با 
موضوع تصویب طرح توس��عه عمران »طرح جامع 
شهر سیرجان« به صورت ویدئو کنفرانس در سالن 

پیامبر اعظم)ص( استانداری کرمان برگزار شد.

افزایش حجم 
سرمایه گذاری در معادن 

آذربایجان غربی
 رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
آذربایجان غربی گفت: در ۶ ماهه امسال در زمینه 
عمل به منویات رهبری و تحقق شعار سال یعنی» 
جه��ش تولید«، در بخ��ش معادن اس��تان حجم 

سرمایه گذاری افزایش داشته است.
 غلامرضا بابایی در گفت وگو با تس��نیم، با اشاره 
به اینکه با ش��یوع وی��روس کرونا در کش��ور و به 
تبع آن در اس��تان همچنین ایجاد محدودیت های 
فاصله گ��ذاری اجتماعی و منع تردد بین ش��هری 
در ۲ماه نخس��ت امس��ال صدور پروانه اکتش��افی 
برای محدوده های معدنی با مش��کل روبه رو ش��د، 
اظهارکرد: در ۶ ماهه نخس��ت امسال ۸فقره پروانه 
اکتشافی در استان صادر شده است. وی تصریح کرد: 
همچنین در این مدت برای ۱۹محدوده اکتشافی، 
گواهی کشف صادر شده که محدوده های یاد شده 
در ش��رف بهره برداری قرار گرفتند که نس��بت به 
مدت زمان مش��ابه سال گذشته بیش از ۴۶ درصد 
افزایش داشته است. رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت آذربایجان غربی عنوان کرد: در این مدت 
در اس��تان ۲۴ فقره پروان��ه بهره برداری با ظرفیت 
اس��تخراج ۵۴۰ هزار ت��ن و ذخیره قطعی بیش از 
۱۲میلی��ون تن صادر ش��ده که با ب��ه بهره برداری 
ای��ن مع��ادن زمینه اش��تغال برای بی��ش از ۱۶۱ 
نفر به صورت مس��تقیم فراهم ش��ده اس��ت. وی 
تصریح کرد: برای به بهره برداری رس��یدن معادن 
فوق بی��ش از ۲۱۸ میلیارد ریال س��رمایه گذاری 
انجام ش��ده که نس��بت به مدت زمان مشابه سال 
گذش��ته از لحاظ تعداد پروانه ۹ درصد و از لحاظ 
حجم س��رمایه گذاری رش��د داشته اس��ت. بابایی 
خاطرنش��ان کرد: هم اکنون در کل اس��تان ۱۸۴ 
محدوده اکتش��افی دارای پروانه اکتش��اف معتبر، 
۴۳ مع��دن دارای گواهی کش��ف و ۴۹۲معدن به 
بهره برداری با ایجاد اشتغال برای ۵هزار و ۲۲۴نفر 
فعال است. وی خاطرنشان کرد: در ۶ ماهه نخست 
امس��ال در راس��تای عمل به منویات مقام معظم 
رهبری و تحقق بخش��یدن به ش��عار س��ال که از 
سوی ایشان سال جهش تولید نامگذاری شده، در 
 بخش معادن اس��تان حجم سرمایه گذاری افزایش 
داشته اس��ت. بخش معدن و صنایع پایین دستی 
آن محور توس��عه آذربایجان غربی به شمار می رود 
اما معادن س��نگ این استان با مشکلات عدیده ای 
چون خام فروشی و نبود بازار روبه رو است اعطای 
تس��هیلات با بهره بانکی پایین جهت س��رمایه در 
گردش و همچنین نوس��ازی ماش��ین آلات معدنی 
برای بهب��ود عملکرد معادن این اس��تان ضروری 

است.

اخبار
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چن��دی پیش از س��وی وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
مطرح ش��د که زنجیره فولاد از سنگ آهن تا محصول نهایی 
باید در بورس کالا عرضه ش��ود، عض��و هیات مدیره انجمن 
تولیدکنن��دگان فولاد در این ب��اره اظهار ک��رد: با توجه به 
دس��تورالعمل های ابلاغ شده از طرف وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، تمام تولیدکنندگان ش��مش موظف ش��ده اند که 
میزان سهم تعیین ش��ده از شمش را در بورس کالا عرضه 
کنن��د تا در نهایت نیاز مصرف کنن��دگان به این کالا تامین 

شود.
نادر س��لیمانی در گفت وگو با ایراسین گفت: وضع قوانین 
جدید تنها برای فولادسازان نبوده بلکه در مقابل نوردکاران 
نیز موظف ش��ده اند تا محصولات تولیدی خود را در بورس 

به شکل کامل عرضه کنند. 
در اینج��ا لازم به ذکر اس��ت که تا پی��ش از این به نظر 

می رس��ید ک��ه این عرضه محص��ول به طور کامل توس��ط 
نوردکاران در بورس انجام نمی ش��د و همین موضوع سبب 

اعتراض فولادسازان شده بود.
وی افزود: ممکن است که نوردکاران در برابر این موضوع 
مقاومت از خود نش��ان دهند که ب��ه نظر کاری غیر منطقی 

اس��ت. این عضو هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان فولاد 
ادامه داد : در گذش��ته ن��وردکاران معترض بودند ش��مش 
م��ورد نیازش��ان را نمی توانند از بورس تهی��ه کنند و برای 
تامین نیاز با مش��کل روبه رو بودند؛ ام��ا امروز می بینیم که 
با توج��ه به قوانین جدید ش��مش به وف��ور در بورس کالا 
 عرضه می شود و دیگر خبری از کمبود مواد اولیه برای آنها 

وجود ندارد.
)در اینج��ا بازهم می توان به آخری��ن صحبت های انجام 
ش��ده توس��ط دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد اشاره کرد 
ک��ه مدتی پیش اع��لام کرده بود با وج��ود عرضه محصول 
توس��ط فولادس��ازان در بورس، تقاضای اندکی برای خرید 
وجود داشته و تنها در صد اندکی از محصولات در بورس به 

فروش رفته است.(
به گفته س��لیمانی، مش��کل تامین مواد اولی��ه مورد نیاز 

نوردی ها به این ترتیب حل خواهد شد. از طرفی دیگر اکنون 
الزام برای تمامی نوردکاران جهت عرضه محصولات شان در 
بورس کالا وجود دارد و باید طبق قانون این کار انجام شود. 
زیرا می بینیم که در کش��ور تمام مواد اولیه ای که در بورس 
کالا خریداری و تبدیل به محصول نهایی می شوند، ملزمند 

تا کالای خود را بورس عرضه کنند.
در شرایط فعلی که همه مسئولان در بخش های مختلف 
به دنبال کنترل نرخ در بورس هستند، اما آیا موفق شده اند 
ای��ن کلاف س��ردرگم را باز کرده و مش��کلات این بخش را 
رفع کنند؟ به نظر می رسد هراندازه که نرخ بورس سرکوب 
ش��د، فاصله بین نرخ بورس و بازار افزایش پیدا خواهد کرد. 
بنابراین عوامل خارجی نباید وارد این موضوع شوند و اجازه 
دهن��د که عرضه و تقاضا در بازار همدیگر را پیدا کرده و در 

نهایت نرخ در بازار متعادل شود.

قانون جدید در بورس فقط برای فولادی ها نیست

گره گشایی از معضل محیط زیستی روی
مرضیه احقاقی

خبرنگار

ه��ر ن��وع فعالیتی ک��ه در مس��یر صنعتی ش��دن انجام 
می ش��ود، تغییراتی را در اکوسیستم به دنبال دارد و از منظر 
محیط زیس��تی اهمیت می یابد. فعالی��ت در حوزه معدن و 
صنایع معدنی و همچنی��ن تولید فلزات در رده فعالیت هایی 
اس��ت که ظرفیت آلایندگی محیط زیست را دارد. تولید فلز 
روی نیز در دس��ته همین صنایع جای گرفته اس��ت. امکان 
آلایندگی در این صنعت از مرحله  اس��تخراج آغاز می شود و 
در س��ایر مراحل مانند انتقال این ماده معدنی به واحدهای 
فرآوری، نگهداری باطله ها در معدن، تولید کنسانتره  و تولید 
شمش فلزات ادامه دارد. در همین حال باید خاطرنشان کرد 
ک��ه تولید این فلز در ای��ران جایگاه ویژه ای نیز دارد، چراکه 
ذخایر قابل توجهی از این ماده معدنی در کش��ور وجود دارد 
و ظرفی��ت قابل توجهی برای تولید ش��مش این فلز احداث 
شده است. با این وجود، می توان نحوه استخراج و تولید این 
فلز را به گون��ه ای مدیریت کرد که هیچ گونه آلایندگی برای 
طبیعت به همراه نداش��ته باشند.  برای بررسی این موضوع 
و چالش هایی که در این مس��یر ب��رای تولیدکنندگان روی 
ب��ه وجود آمده، با محمد حی��درزاده، قائم مقام مدیرعامل و 
مدیر کارخانه خالص س��ازان روی زنجان گفت وگو کرده ایم. 
حی��درزاده در گفت وگ��و ب��ا »روزگار مع��دن« تاکید کرد: 
رعایت پارامترهای محیط زیس��تی از اولویت برخوردار است 
ام��ا نباید به گونه ای عمل ش��ود که زمینه ادام��ه فعالیت از 
تولیدکنندگان س��لب شود، چراکه پیامدهای توقف تولید به 

مراتب بیشتر است. 

 جهش تولید
در فولاد اکسین 

مدی��ر روابط عموم��ی ش��رکت ف��ولاد اکس��ین 
خوزس��تان گفت: در س��ال ۹۸ با تغیی��ر مدیریت 
ش��رکت فولاد اکس��ین و تح��ول اس��تراتژی های 
مدیریت��ی و افزایش تعام��ل س��ازنده مدیریتی و 
بازرگانی با فولاد خوزس��تان و تعامل فنی با فولاد 
مبارک��ه اصفهان، این ش��رکت توانس��ت با کنترل 
گرفتن محصولات انحصاری خود، فروش واسطه ای 
و دلالی ورق های اکسین را از گردونه خارج کند و 
خود به فروش مس��تقیم و صادرات ورق های خاص 
و کم نظی��ر خود بپردازد. به گ��زارش روابط عمومی 
ش��رکت فولاد اکس��ین، هومن خورشید چگونگی 
عملکرد رو به رش��د و موفق اکس��ین در یک سال 
گذشته تاکنون را تشریح کرد و گفت: اهم اقدامات 
زیر باعث ش��د تا فولاد اکس��ین در سال ۹۸ علاوه 
ب��ر پرداخت بی��ش از ۴۰۰ میلی��ارد تومان بدهی 
مطالبات حقوقی ش��ده طلب��کاران، ۵۱۳ میلیارد 
تومان نیز س��ود خالص به  دس��ت بی��اورد درحالی 
که بالاترین س��ود شرکت فولاد اکس��ین در سال 
۹۲ فق��ط ۶ میلی��ارد و ۷۰۰ میلی��ون تومان بوده 
اس��ت و تا سال ۱۳۹۷ بیش از ۱۶۴ میلیارد تومان 
زیاد زیان انباشته و حدود یک هزار میلیارد تومان 
انواع دیون و بدهی را به مش��تریان و بانک ها و بازار 
داش��ته اس��ت. مدیر روابط عمومی ش��رکت فولاد 
اکس��ین خوزستان تصریح کرد: مهم ترین اقداماتی 
که باعث ش��د اکسین به این سودآوری دست یابد 

به شرح زیر است: 
۱- تغییر سیاست های تولید و فروش محصولات 
از تولی��د کارمزدی به فروش مس��تقیم با همکاری 

شرکت فولاد خوزستان؛
۲- تغییر ترکیب سبد تولید از محصولات تجاری 
و ساختمانی به محصولات آلیاژی و ورق های مورد 

نیاز خط لوله نفت و گاز کشور؛
۳- تعمیرات اساسی برنامه ریزی شده خط تولید، 
تامین قطعات مورد نیاز که منجر به کاهش توقفات 

و افزایش بهره وری شد؛
۴- افزای��ش مزایای کارکنان بخش صف با هدف 

ترغیب و ایجاد انگیزه جهت تولید بیشتر؛
۵- بومی س��ازی م��واد اولی��ه مورد نی��از تولید 
ورق های نفتی محیط ترش با کمک ش��رکت فولاد 
مبارکه اصفهان، لوله سازی اهواز و اخذ تاییدیه های 

لازم تحت نظارت شرکت ملی نفت ایران؛
۶- تعامل و همکاری با ش��رکت فولاد خوزستان 
و استفاده از زیرساخت های صادراتی آن شرکت با 
هدف توس��عه بازارهای صادراتی جهت ارزآوری و 

صادرات محصولات با ارزش افزوده بالاتر؛
۷- خرید به موقع مواد اولیه مورد نیاز و انبارش 
آن با هدف حفظ ارزش نقدینگی در طوفان تورمی 

اقتصاد کشور؛
خورش��ید خاطرنش��ان کرد: حفظ ای��ن روند و 
تلاش های مدیران و پرس��نل ش��رکت در ۶ ماهه 
نخست س��ال ۹۹ باعث شد س��ود خالص اکسین 
بیش از ۳۰۰ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه 
سال ۹۸ داشته باشد و مهم تر اینکه چشم انداز طرح 
توسعه فولاد سازی اکسین در آستانه آغاز عملیات 
اجرایی اس��ت که می طلبد تمام��ی ارکان اداری و 
س��ازمانی استان خوزس��تان در کنار س��هامداران 
ضمن کمک به حفظ ثبات این شرکت و رفع موانع 
تولی��د و ص��ادرات در راه ان��دازی بزرگ ترین طرح 

اشتغال زایی خوزستان در  امسال یاری کنند.

 انتصاب جدید
 در فولاد خراسان

مدیرعامل مجتمع فولاد خراس��ان از تلاش های 
مع��اون پیش��ین »برنامه ری��زی و فن��اوری« این 
ش��رکت قدردانی و محمدرضا شفیعیان را به جای 
وی منص��وب کرد. به گ��زارش روابط عمومی فولاد 
خراسان، مراس��م تکریم و قدردانی از بیش از دهه 
خدمت مهندس بهروز اسماعیلی، معاون برنامه ریزی 
و فناوری شرکت و معارفه مهندس شفیعیان معاون 
جدید این ش��رکت در دفتر مدیرعامل برگزار شد. 
کس��ری غفوری مدیرعامل ش��رکت فولاد خراسان 
در این مراس��م که با حض��ور قائم مقام مدیرعامل، 
معاونان و نیز مدیران حراست، روابط  عمومی و دفتر 
مدیریت برگزار شد، ابراز امیدواری کرد که بیش از 
۳دهه خدمت مهندس اس��ماعیلی، در بزرگ ترین 
جبهه صنعتی شرق کشور، ماجور حق تعالی باشد 
و آیندگان قدرش��ناس زحمات نسلی باشند که در 
پی ریزی پایه های قطب س��وم فولاد را در خراسان 
و نیش��ابور سهیم بوده اند. در این مراسم مدیرعامل 
شرکت از خدمات بهروز اسماعیلی در مدت تصدی 
مس��ئولیت معاونت برنامه ریزی و فناوری قدردانی 

کرد.

اخبار

چ�ه  � ب�ا  روی  صنع�ت  در  فعالی�ت 
چالش های محیط زیس�تی روبه رو است؟ 
پارامتره�ای حفظ محیط زیس�ت در این 
صنایع چه میزان مورد توجه قرار دارند؟ 

استخراج خاک حاوی روی از معدن و انتقال 
آن به واحدهای کنسانتره س��ازی، دپوی باطله 
در مع��دن و تولید ش��مش روی با عارضه های 
محی��ط زیس��تی همراه اس��ت و ت��لاش برای 
رفع این عوارض ضروری به نظر می رس��د. گام 
نخس��ت در این مسیر، دپوی درست باطله های 
حاص��ل از فعالیت های معدنی اس��ت. توجه به 
ای��ن نکت��ه ضروری به نظر می رس��د حجم این 
باطله ه��ا قابل توجه اس��ت و همین موضوع کار 

ذخیره سازی آنها را دشوار می کند.
 ب��ا این وج��ود، عملیات ذخیره س��ازی باید 
به گونه ای اجرایی ش��ود که آلاینده ها از طریق 

باد یا خاک منتقل نشوند. 
در ادام��ه باید تاکید ک��رد که تولید در واحد 
فرآوری نیز با پس��ماند و ضایعات همراه شده و 
درنتیجه انباش��ت ایمن این پسماندها ضروری 

است.
کنس��انتره تولید شده در واحد فرآوری برای 
تولید شمش روی به واحدهای هیدرومتالورژی 
منتقل می ش��ود. در طول فرآیند تولید شمش، 
انواع فیلترکیک ها و ضایعات حاصل می ش��ود 
ک��ه هرکدام آلایندگی و پیامدهایی را به همراه 
دارند. درنتیجه باید متناس��ب با مقتضیات و با 
رعایت اس��تانداردها با ای��ن آلودگی ها برخورد 

شود. 
به عقیده شما، چگونه و با چه راهکاری  �

می توان زمینه حفاظت از محیط زیست را 
هنگام تولید روی فراهم کرد؟

گام نخس��ت در این مسیر به حداقل رساندن 
ضایعات اس��ت؛ یعنی باید فرآیندهای تولید با 
هدف کاهش حداکثری پسماندها کنترل شوند. 
در ادامه باید نسبت به بازیافت آنها اقدام شود؛ 
یعن��ی با بهره گیری از فناوری های نوین فلزات 
آلاینده و با ارزشی که در پسماندها باقی مانده 
است را در قالب محصول جانبی استخراج کرد. 
منظور از محصول جانبی آن است که آلایندگی 
برای محیط زیس��ت به هم��راه ندارد و در عین 
حال، قابلیت فروش و استفاده را دارد. به عنوان 
نمون��ه، در فیلترکیک های تصفی��ه بازمانده از 
واحدهای تولید ش��مش روی، عناصری مانند 
نی��کل، کادمی��وم، کبالت و... وج��ود داد. این 
عناصر محیط زیست را آلوده می کنند؛ بنابراین 
می ت��وان آنه��ا را ب��ه رآکتورهای��ی منتقل و با 
جداس��ازی عناصر یادش��ده محصولاتی مانند 

ش��مش نیکل، کادمیوم و اکسید کبالت تولید 
کرد. درواقع محصولی تولید می شود که نه تنها 
آلودگی ندارد، بلکه به محصولی با ارزش افزوده 

بالاتر تبدیل خواهندشد.
محی�ط  � ش�اخصه های  ب�ه  توج�ه 

زیس�تی چه مزیت ه�ای اقتصادی را برای 
مجموعه ها به دنبال دارد؟ 

اقدام��ات یادش��ده از یک س��و ب��ه منزل��ه 
درآمدزایی اس��ت و از سوی دیگر، چالش های 
محیط زیس��تی را برطرف می کن��د. این روند 
بازیافت را تا جایی باید انجام داد که یک واحد 
تولیدی هیچ ضایعاتی به همراه نداش��ته باشد. 
ضایع��ات باقیمانده را نیز می ت��وان در صنعت 

ساخت وساز یا راه سازی به کار گرفت. 
تولی�د روی بدون آلایندگی در جهان  �

از چه میزان اهمیت برخوردار است؟ 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که 
واحدهای توسعه یافته در صنعت روی جهان از 
فناوری های پیش��رفته تری برای تولید شمش 

استفاده می کنند. 
رعایت مس��ائل زیس��ت محیطی ب��رای این 
ش��رکت ها اهمی��ت دارد؛ اما در همین حال در 
تلاشند از ماده معدنی نهایت استفاده اقتصادی 
را کس��ب کنند تا ارزش افزوده بیشتری حاصل 
شود؛ درنتیجه استخراج تمام فلزات موجود در 

این خاک برای آنها اهمیت ویژه ای دارد. 
اما در عین حال باید خاطرنشان کرد که تولید 
ش��مش روی در ایران با س��ایر تولیدکنندگان 

بزرگ دنیا یک تفاوت اساسی دارد. 
آنه��م اینک��ه ظرفی��ت تولی��د واحده��ای 
تولیدکنن��ده روی در ایران اغلب پایین اس��ت. 
در چنی��ن ش��رایطی، اح��داث واح��دی برای 
بازیاف��ت نیکل یا کادمی��وم و.... برای آنها هیچ 

صرفه اقتصادی ندارد. 
حف�ظ  � زمین�ه  می ت�وان  چگون�ه 

هرچ�ه بیش�تر محیط زیس�ت را در میان 
تولیدکنندگان روی فراهم آورد؟ 

چنانچه زمینه ورود تجهیزات و فناوری های 
نوین به کش��ور تس��هیل ش��ود، ام��کان تولید 
در عی��ن احترام ب��ه محیط زیس��ت نیز فراهم 

می ش��ود، چراکه اس��تفاده از تجهیزات نوین از 
میزان آلایندگی صنایع می کاهد. 

ب��ا این وجود، گاهی با رویکرد س��رکوبی در 
مقابل صنایع و تولیدکنندگان روبه رو هس��تیم 
که به آن نقد وارد است؛ یعنی چنانچه واحدی 
اس��تانداردهای محیط زیستی را رعایت نکند، 
آن را جریم��ه ی��ا تعطی��ل می کنن��د. اما باید 
خاطرنش��ان ک��رد که چنین رویک��ردی بدون 
تردید مش��کلی را برط��رف نمی کند. این روش 
تنه��ا ب��ه تعطیل��ی واحدهای تولید ش��مش و 
بیکاری کارگران منجر می ش��ود. درواقع انتظار 
می رود این دس��ت چالش ها با برقراری تعامل 
میان سازمان محیط زیس��ت و تولیدکنندگان 

برطرف شود. 
آی�ا تاکنون با چالش جدی در مس�یر  �

تولی�د به دلی�ل ش�رایط محیط زیس�تی 
روبه رو شده اید؟

به تازگ��ی چال��ش جدیدی فعالی��ت فعالان 
صنع��ت روی ک��ه در ش��هرک تخصصی روی 

زنجان واقع شده اند را تحت تاثیر قرار داد. 
منطق��ه ای ب��ا عن��وان دپوی ش��هرک روی 
به انباش��ت کیک ه��ا یا ضایعات ای��ن واحدها 
اختص��اص داش��ت. ای��ن محل دپ��و در ضلع 
ش��مالی ش��هرک قرار دارد. اما در ابتدای مهر 
امسال محیط زیست این پسماندها را خطرناک 
اع��لام و عنوان کرده ک��ه باید محل دپو آنها به 
منطقه دیگری منتقل شود. )چراکه این منطقه 
به ش��هر زنجان نزدیک بوده و دادس��تان حکم 

توقیف این محل را صادرکرده است.(
در ادامه برای رفع چالش یادش��ده در منطقه 
مشخص ش��ده از س��وی متولیان ام��ر، زمینی 
برای دپو پس��ماندهای تولی��د روی، خریداری 
و فعالیت های آماده سازی زمین هم انجام شد. 
ام��ا در ادامه موضوع انباش��ت ای��ن کیک ها به 
موضوع��ی اجتماع��ی بدل ش��د، چراکه مردم 
منطقه از انباشت این پسماندها هراس داشتند؛ 
بنابراین مردم محلی نس��بت به انباشت در این 

منطقه اعتراض کرده اند. 
در ادام��ه نی��ز ش��اهد ب��ه آت��ش کش��یدن 
ماشین های حمل کیک ها توسط مردم منطقه 

بودیم و خواس��تار توقف دپو پسماندهای روی 
در این منطقه شدند. 

بنابراین از ۲ مهرماه با حکم دادستان زنجان، 
دپ��و ای��ن پس��ماندها متوقف ش��د. واحدهای 
تولیدکننده روی نی��ز در این مدت برای ادامه 
تولی��د پس��ماندها را در محی��ط کارخانه دپو 
کرده ان��د. اما حجم دپو روی قابل توجه اس��ت 
و زمین��ه توق��ف فعالیت برخ��ی از این واحدها 

را فراهم کرد. 
آیا نگرانی مردم و مس�ئولان درس�ت  �

است یا خیر؟
پس��ماند حاصل از خاک روی آلاینده اس��ت 
اما آلودگی ویژه و خطرناکی نیس��ت که تا این 
حد مش��کلات و چالش های اساس��ی به دنبال 
داش��ته باش��د. هر نوع ضایعاتی، پیامدهایی را 
به دنبال دارد. فعالان صنعت روی نیز منکر این 
آلایندگی ها و مش��کلات ناش��ی از آنها نیستند 
اما نحوه برخورد با این آلودگی ها درحال حاضر 
باید در اولویت قرار گیرد و تدبیری کارشناسانه 

اتخاذ و وضعیت مشخص شود. 
به عن��وان مث��ال، زمین��ه ورود تجهی��زات و 
ماش��ین آلاتی فراهم شود تا بتوان پسماندها را 
به فرآورده های قابل فروش و ارزش��مند تبدیل 
کنن��د. البته این اقدام زمانبر اس��ت و به صرف 
هزینه نیاز دارد. اما به هرحال باید اجرایی شود. 
روش دیگر هم این است که زمینه محافظت 
از این پسماندها فراهم شود. به طوری که امکان 
جابه جای��ی آن ب��ا باد فراهم نباش��د یا با بارش 
ب��اران به س��ایر نقاط منتقل نش��ود. درواقع از 
ش��رایط ایمن تری برای انباش��ت آنها استفاده 
ش��ود. مشکل یادشده قابلیت رفع دارد اما باید 

برخورد منطقی تری با آن شود. 
چه سازمان یا نهادی وظیفه رسیدگی  �

ب�ه این امور و رف�ع اختلافات موجود را بر 
عهده دارد؟ 

س��ازمان های صنع��ت، مع��دن و تجارت هر 
اس��تان را بای��د متول��ی اصلی ای��ن موضوع و 
مرجع رس��می برای رفع این مشکلات دانست. 
زیرمجموعه ای با عنوان مدیریت ش��هرک های 
صنعت��ی در وزارتخانه نی��ز وظیفه اصلی را در 

این باره بر عهده دارد. 
درواقع مدیریت این شرایط بر عهده مدیران 
شهرک های صنعتی اس��ت. هرچند می توانند 
ب��رای رف��ع ای��ن دس��ت مش��کلات از نظرات 
تخصص��ی فعالان این صنعت و مدیران واحدها 

نیز کمک بگیرند. 
در همی��ن ح��ال، هم��کاری کارشناس��ان 
محیط زیس��ت نی��ز کمک کنن��ده خواهد بود. 

ام��ا تاکنون عملکرد قابل قبول��ی در این حوزه 
به نمایش گذاش��ته نش��ده؛ بنابراین شاهد این 

دست چالش ها هستیم. 
ت�داوم این دس�ت نابس�امانی ها چه  �

تاثیری بر عملکرد واحدهای تولیدکننده 
روی دارد؟

تعطیل��ی واحدهای تولیدکنن��ده روی به از 
دس��ت رفتن موقعیت ش��غلی برای چند هزار 
نف��ر در این منطقه منجر می ش��ود؛ بنابراین از 
متولیان امر انتظار می رود این دس��ت چالش ها 

را جدی بگیرند و برای رفع آنها تلاش کنند.
 یک��ی از پایه ه��ای اقتصادی اس��تان زنجان 
بر صنع��ت روی تمرکز یافته اس��ت. درنتیجه 
ب��ا تداوم چنین مش��کلاتی اقتصاد اس��تان نیز 
تهدید می ش��ود. به علاوه آنک��ه باید تاکید کرد 
ای��ن صنع��ت صادرات مح��ور اس��ت. در طول 
س��ال های گذشته و با همت فعالان این صنعت 
ب��ازار صادراتی خوبی برای فروش روی در بازار 

جهانی به دست آمده است. 
ح��ال نباید تحت ل��وای بی تدبی��ری زمینه 
حذف این بازار صادراتی به واسطه کاهش تولید 
و توقف فعالیت برخی واحدها را فراهم کرد. در 
همین ح��ال باید تاکید کرد ک��ه این تعطیلی 
پیامدهای اجتماعی بس��یاری را به دنبال دارد 
زیرا همانطور که پیش تر هم اشاره شد به منزله 

حذف موقعیت های شغلی بسیاری است. 
این درحالی است که آثار منفی زیست محیطی 
این کیک ها قطعی نیس��ت؛ بنابراین پیامدهای 
تعطیلی واحدهای تولیدی به مراتب بیش��تر از 

آلایندگی های محیط زیستی است. 
آیا این گونه چالش ها در سایر کشورها  �

نیز مشاهده می شود؟ 
جانمای��ی واحده��ای صنعت��ی به ویژه برای 
صنای��ع س��رب و روی در س��ایر کش��ورها ب��ا 
مطالع��ه بیش��تری انجام می ش��ود؛ یعنی این 
واحده��ا اغلب در مناطق دور از ش��هر و محل 
زندگی افراد احداث می ش��وند. اما شهرک های 
 صنعت��ی م��ا اغل��ب نزدی��ک ش��هرها احداث

 شده اند. 
در همی��ن حال این واحدها بس��یار کوچک 
هس��تند و ظرفیت مح��دودی در تولید دارند؛ 
بنابرای��ن جایی برای انباش��ت این پس��ماندها 
درون مجموعه ه��ا وجود ن��دارد. بنابراین باید 
اذع��ان کرد که در احداث صنایع، بسترس��ازی 
مناسبی انجام نش��ده و نگاه بلندمدتی جریان 
نداش��ته است. همین موضوع نیز درحال حاضر 
فعالی��ت این صنایع را با چال��ش روبه رو کرده 

است. 

گفت و گو
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ممنوعیت دیر هنگام فروش سهام عدالت

ضرورت بررسی سهام قبل از خرید هیجانی

سود هر سهم »خراسان« 2۸۶3 ریال

سیگنال شورای عالی بورس به سرمایه گذارانخودداری سهامداران از ورود شتاب زده به بورس

گروه معدن

س��هامداران عدالت بعد از 14 س��ال انتظار بالاخره 
در امس��ال توانستند سهام خود را بفروش برسانند، اما 
نمی دانس��تند ارزش سهام آنها پس از افزایش یک باره، 
با بی تدبیری دولتمردان به نصف کاهش خواهد یافت.

به گزارش فارس، س��هام عدالت یکی از مواردی که 
حدود 14 س��ال است در کش��ور مطرح شده و در این 
مدت ف��راز و نش��یب فراوانی به خود دیده اس��ت. اما 
در تصمیمی که ابتدای امس��ال برای آزادسازی سهام 
عدالت گرفته شد، به نظر می رسید انتظارها برای ایجاد 
درآمدی پای��دار برای افرادی که دارای س��هام عدالت 
هس��تند، به پایان رسیده اس��ت. اما باز هم بی تدبیری 
در کنار سودجویی برخی کارگزاری ها و بانک ها جهت 

فروش این سهام لطمه بزرگی به بازار سرمایه زد.
طبق برنامه ریزی انجام شده توسط دولت، 30درصد 
از س��هام عدال��ت در خ��رداد ماه و 30 درص��د نیز در 
10مرداد آزاد ش��د. عرضه بلوکی این س��هام، توس��ط 
بانک ه��ا و کارگزاری ها در مقطع ه��ای مختلف در هر 
2مرحله باعث شد، بازار با واکنش منفی نسبت به این 

عرضه ها روند اصلاح و ریزش به خود بگیرد.
و  � ب�ورس  ج�ان  ب�ای  عدال�ت  س�هام 

سهامداران
یکی از اصلی ترین دلایلی که در ریزش اخیر بازار که 
ش��اخص از 2 میلیون و 100ه��زار واحد به حدود یک 
میلیون و 200 هزار واحد رس��ید، عرضه های آبشاری 
ش��رکت های حقوقی بوده اس��ت. این عرضه ها با ایجاد 
ترس در سهامداران خرد، آنها را نیز به سمت صف های 

فروش سوق داد.
در 3 ماه گذش��ته بارها و بارها، بازار در حمایت های 
معتب��ری قرار گرف��ت که همین عرضه ه��ای بلوکی و 
آبش��اری توس��ط ش��رکت های حقوقی، کارگزاری ها و 
بانک ها باعث ش��د، این حمایت ها شکسته شود و بازار 

اصلاح بیشتری را متحمل شود.
س��ازمان بورس با علم به اینکه عرضه س��هام عدالت 
یکی از دلایل اصلی ریزش بورس در ماه های گذش��ته 
اس��ت، هیچ اقدام��ی در این باره انجام ن��داده و پس از 

گذش��ت دقیقا 3 ماه از اصلاح، فروش سهام عدالت را 
ممنوع کرده است.

تصمیمی که دیر گرفته شد �
ای��ن تصمی��م تا ح��دود زی��ادی بر آرام ش��دن جو 
بی اعتمادی به بازار تاثیر داش��ته است. این ممنوعیت 
به همراه ممنوع ش��دن عرضه بلوکی س��هام توس��ط 
ش��رکت های حقوقی و معرفی شرکت های متخلف که 
توس��ط مجلس و قوه قضاییه در حال پیگیری اس��ت، 

توانست چند روز آرام را در بورس ایجاد کند.
آرامش فعلی که از روز آخر بازار ایجاد ش��ده اس��ت، 
یک نش��انه دارد ک��ه آن هم افزایش حج��م مبادلات 
روزان��ه به بالای 10 هزار میلیارد تومان در روز اس��ت 
که می تواند خبر خوبی برای شرکت های بورسی باشد. 
حال باید دید چرا سازمان بورس این تصمیم را چنین 

دیر اتخاذ کرده است.
کاهش فش��ار فروش ایجاد ش��ده جهت نقد ش��دن 
س��هام عدالت در ای��ن روزها که ارزش س��هام عدالت 
به ش��دت کاه��ش یافته اس��ت، می توانس��ت باز هم 
ب��ازار را ب��ا بح��ران دیگ��ری مواجه کند ک��ه بالاخره 
 س��ازمان بورس دس��تور به توقف عرضه این سهام های 

دولتی داد.

 سهام عدالت به پورتفو اضافه نمی شود �
یک��ی از موضوعاتی که در ماه های گذش��ته توس��ط 
بس��یاری از افرادی که دارای س��هام عدالت هس��تند، 
پیگیری شده است، مس��ئله اضافه شدن سهام عدالت 
به پورتفو سهامداران اس��ت. این مسئله تاکنون اتفاق 
نیفتاده اس��ت و مس��وولین س��ازمان بورس به عرضه 

بلوکی سهام عدالت اصرار دارند.
این اصرار س��بب ش��د در ماه های گذش��ته هم نرخ 
س��هام عدالت به ش��دت افت کند که در گزارش��ی با 
عن��وان »کاه��ش 48 درص��دی ارزش س��هام عدالت 
اطلاعات اشتباه روی سایت سپرده گذاری مرکزی« به 
آن پرداخته ش��ده اس��ت و هم این عرضه بلوکی یکی 
از دلایل ریزش بازار ش��ده اس��ت. اما ای��ن ابهام هنوز 
برطرف نش��ده است که چرا س��هام عدالت در پرتفوی 
افراد نمی نشیند؟ البته در این باره 2 پاسخ غیررسمی از 
زبان مسئولان شنیده می شود. نخست اینکه ابتدا باید 
تکلیف 13 شرکت غیربورس��ی سهام عدالت مشخص 
ش��ود. دوم اینکه تا وقتی امکان معامله تنها ۶0 درصد 
از س��هام عدالت وجود دارد نمی توان آن را در پرتفوی 
س��هامداران معامله کرد. اما این پاسخ ها به نظر دقیق 

نمی رسند و ابهامات را افزایش می دهند.

تحقیقات علمی چه می گویند؟ �
طبق نتایج پژوهشی که شبکه کانون های تفکر ایران 
)ایتان(، انجام داده اس��ت، »دادن اختیار فروش سهام 
به مردم«، »تنها راه نجات س��هام عدالت« دانسته شده 
اس��ت. در این پژوهش آمده اس��ت: »جهت آزادسازی 
س��هام عدال��ت اتخاذ یک��ی از 2 راهبرد کل��ی »دادن 
اختیار فروش س��هام به مردم« و »سلب اختیار فروش 
س��هام از مردم« ناگزیر اس��ت. از آنجا که سلب اختیار 
فروش س��هام از مردم، مس��تلزم ایجاد یک لایه واسط 
مدیریت��ی غیرذینف��ع و همچنین نظ��ارت و مدیریت 
دولت بر شرکت های س��رمایه پذیر سهام عدالت است، 
به نظر می رس��د دادن اختیار فروش س��هام به مردم، 
گزینه مناس��ب تری اس��ت و زمینه را برای ورود بخش 
خصوصی به مدیریت ش��رکت های س��هام عدالت بهتر 

فراهم می سازد«.
دولت و س��ازمان بورس به ای��ن تحقیقات علمی نیز 
کاملا بی اعتنا هس��تند و هنوز س��از خود را می زنند و 
حاضر به واگذرای س��هام عدالت به خود افراد و اضافه 

شدن آن به پورتفو سهامداران را نمی پذیرند.
تقس�یمی  � س�ودهای  و  جای�زه  س�هام 

شرکت های بورسی چه می شود؟
یکی از مهم تری��ن ابهاماتی ک��ه درحال حاضر حول 
س��هام عدالت وج��ود دارد، مس��ئله افزایش س��رمایه 
ش��رکت های حاضر در پورتفوی س��هام عدالت اس��ت. 
زمان��ی که افزایش س��رمایه به روش تجدی��د ارزیابی 
رخ می دهد، به س��هامداران، متناسب با درصد افزایش 
س��رمایه س��هام جایزه تعلق می گیرد که متاسفانه این 

مسئله در سهام عدالت وجود ندارد.
از ط��رف دیگر، اگر افزایش س��رمایه از طریق آورده 
نقدی نیز باشد، سهام حق تقدم نیز به این سهامداران 
تعلق نمی گیرد. یعنی سهام عدالت آزاد شده است، ولی 
هنوز سهامداران این سهام در بند هستند و نمی توانند 
از این دارایی خود که سال های زیادی آن را نگهداشته 
اند، منفعت زیادی کس��ب کنند. در همه این حالت ها 
س��هامداران عدالت متضرر واقعی هستند. اما فردی از 
س��ازمان بورس یا وزارت اقتصاد پاسخی برای اینگونه 

مسائل ندارد و همچنان مسکوت باقی مانده است.

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به رونق خریدها 
در ب��ورس گفت: در روند صعودی ک��ه بازار در پیش 
گرفته، مردم باید مراقب باشند و هر سهمی را نخرند؛ 

چراکه روند هیجانی شاخص دیگر تکرار نمی شود.
به گزارش مهر، ولید هلالات با اشاره به سخنان وزیر 
اقتصاد مبنی بر تداوم حمایت دولت از بازار سرمایه و 
عدم تضمین برای س��ودآوری چند برابری سرمایه ها 
همچون روال ماه های ابتدایی امس��ال گفت: این نوع 
اظهارنظر وزیر اقتصاد حکایت از تجربه ای دارد که در 
دولت برای ترغیب س��رمایه گذاری در بورس رخ داد و 
به هر حال سرمایه ها را به صورت هیجانی و بدون فکر 

وارد بازار سرمایه کرد.
این تحلیلگر بازار س��رمایه افزود: یکی از عواملی که 
دیروز تا حدی باعث هیجان بازار ش��د و بس��یاری را 
ترغی��ب به این کرد که در موقعیت خرید قرار بگیرند، 
تصمیمات ش��ورای عالی بورس و اظهارنظرهای رئیس 
کل بان��ک مرکزی ب��ود که به نوعی برداش��ت ها را از 

دولت به این سمت پیش برد که بانک مرکزی، از روند 
سرمایه گذاری در بازار سهام حمایت می کند.

وی تصریح کرد: نکته حائز اهمیت دیگر آن اس��ت 
که بازار سرمایه در هفته های گذشته افت سنگینی را 
تجربه کرده اس��ت و در طرف مقابل، دلار افت قیمتی 
در بخش حواله نداش��ته اس��ت؛ به نحوی که شاخص 
کل، وقت��ی ک��ه در حوالی 2 میلیون واحدی به س��ر 
می برد، نرخ دلار ح��دود 20 هزار تومان بود و اکنون 
نرخ حواله دلار به بالای 25 هزار تومان رس��یده است 
و ش��اخص، قله یک میلیون و 300 هزار واحدی را رد 
کرده اس��ت؛ پس به طور قطع باید گفت که اقبال به 
بازار سرمایه وجود دارد و این موج بازگشت نیز ناشی 
از همین موضوع اس��ت؛ اما باید توجه داشت که رشد 
بازار در دور جدید، مانند رشد عجیب و غریب شاخص 

در ماههای ابتدایی امسال نخواهد بود.
به گفته هلالات، بازگش��ت ش��اخص به رش��دهای 
هیجانی و بی منطق بعید اس��ت؛ پس س��رمایه گذاران 

در بورس باید در این برهه از زمان، حواس ش��ان باشد 
که به صرف اینکه جو بازار مثبت می شود، هر سهمی 

را خریداری نکنند.
وی اظهار کرد: تصمیمات اخیر ش��ورای عالی بورس 
در ش��رایط بحرانی گرفته شده و قوانین مرتبط با آن 
نیز، متناس��ب ب��ا همین دوران اتخاذ ش��ده اند؛ پیش 
از ای��ن تصمیم��ات اصلاح��ی، برخی از فض��ای بازار 
سوءاس��تفاده کردند ک��ه نمونه آن ه��م، بهره برداری 
از زمان نیم س��اعته پیش گش��ایش بود ک��ه با وجود 
اینکه پیش گش��ایش در بازارهای دنیا مرس��وم است؛ 
ول��ی طولانی بودن آن آس��یب می زن��د؛ چراکه باعث 
ش��د حقوقی های بازار، س��فارش های غلط انداز ثبت 
کنند؛ ب��ه این معنی که در ش��روع پیش گش��ایش، 
سفارش های سنگین خرید یا فروش ثبت می کردند و 
همین سفارش های سنگین موجب می شد سهامداران 
حقیقی به س��مت خرید یا فروش آن س��هام ترغیب 
ش��وند و سفارش ثبت کنند اما در دقایق پایانی پیش 

گش��ایش، حقوقی ها اقدام به حذف سفارش های خود 
می کردند و در واقع س��یگنال غل��ط به بازار می دادند. 
که ب��ه نظر می رس��د با محدود ش��دن زم��ان پیش 
 گش��ایش از نیم س��اعت ب��ه 15 دقیقه، این مش��کل 

مدیریت شود.
ه��لالات گف��ت: جذابی��ت ب��ازار س��رمایه ب��رای 
س��رمایه گذاری همچنان بالاس��ت؛ چراک��ه بازارهای 
م��وازی ضعیف هس��تند و چش��م اندازی برای رش��د 
ندارند؛ در واقع چش��م انداز صعود برای دلار، مسکن، 
ط��لا و خودرو وجود ندارد؛ تنها رقیب بازار س��رمایه، 
س��پرده بانکی اس��ت که رئیس کل بانک مرکزی نیز 
در چند مصاحبه اعلام کرده که بانک مرکزی تصمیم 
ن��دارد نرخ س��ود را بالا ببرد؛ پس خی��ال همه راحت 
شده است که در بازار سرمایه می توانند سرمایه گذاری 
با بازدهی بهتری داشته باشند؛ ولی این به معنای بالا 
رفتن هیجانی شاخص نیست و بازار با روندی منطقی 

رشد خواهد کرد.

شرکت پتروشیمی خراسان در اطلاعیه ۶ماهه منتشر 
ش��ده س��ود هر س��هم را 2هزار و 8۶3ریال منتشر کرد. 
به گزارش سنا، شرکت پتروش��یمی خراسان در آخرین 
گزارش منتش��ر ش��ده خود با اش��اره به س��ود انباشته 
7هزار و 193میلیارد ریالی خود از تحقق س��ود 2هزار و 
8۶3ریالی برای هرس��هم خبر داد. این شرکت یک هزار 
و 789میلیارد ریالی س��ود عملیاتی ش��رکت را 4هزار و 

875میلیارد ریال و س��ود خالص را 5هزار و 125میلیارد 
ریال منتشر کرد. اهداف این شرکت در خصوص تولید و 
فروش محصولات، پوشش حداکثری بازار اوره افغانستان 
است و همچنین به دنبال نفوذ به بازارهای ترکیه و اروپا 
در بخش مصرف صنعتی اوره و ملامین است. این شرکت 
پی گیر نفوذ به بازار اوره عراق و تامین نیاز صنایع پایین 
دس��تی داخلی و همچنین تامی��ن حداکثری و به موقع 

نیاز اوره بخش کش��اورزی اس��ت. »خراسان« اعلام کرد 
که مبل��غ 7۶۶میلی��ارد و 950میلیون ری��ال مربوط به 
مابه التف��اوت میانگین وزنی ماهانه ن��رخ اوره فروش رفته 
در ب��ورس کالا در ۶ماهه دوم س��ال 1397 و مبلغ یک 
هزار و 230میلیارد و ۶54 میلیون ریال بابت مابه التفاوت 
نرخ حداقل وزنی ماهانه اوره در بورس کالا تا پایان سال 
1398 اس��ت. همچنین مبلغ یک هزار و 247میلیارد و 

22میلیون ریال بابت مابه التفاوت نرخ حداقل وزنی ماهانه 
اوره در ب��ورس در ۶ماه��ه اول س��ال 1399 )فروردین، 
اردیبهش��ت، خرداد، تیر، مرداد و شهریور1399( نسبت 
به ن��رخ تکلیفی به ازای هر کیلوگرم ک��ود اوره تحویلی 
به ش��رکت خدم��ات حمایتی کش��اورزی و اتحادیه های 
تعاونی روس��تایی کشاورزی ایران وابسته به وزارت جهاد 

کشاورزی است.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: س��هامداران بهتر اس��ت 
ش��تاب زده وارد بازار نش��وند و از طریق تحلیل، سهم هایی را در 
پرتف��وی خود ق��رار دهند که بتوانند بازدهی مطلوب را کس��ب 

کنند.
به گزارش سنا، محسن عباسلو با بیان اینکه بازار سرمایه تنها 
بازاری اس��ت که با رش��د یا افت، هیچ بازاری را تحت شعاع قرار 
نمی دهد و زیانی برای آنها ندارد، افزود: بسیاری از سهم ها تقریبا 
به پایین ترین نرخ ممکن رس��یده، زمان فعلی را فرصت مناسبی 

برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه دانست.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه تصمیمات هیجان��ی بزرگترین چالش 
بازار س��رمایه اس��ت، بیان کرد: در زمان صع��ود یا نزول نرخ ها، 
فضای ایجاد ش��ده باعث هجوم یا عقبگرد سهامداران شده است. 
از همی��ن رو باید مدام تاکید کرد که م��ردم نباید برای ورود به 
بازار س��رمایه اقدام به فروش دارایی هایی مانند مسکن و خودرو 
کنند و هرگز بدون دانش وارد این بازار پرریس��ک نش��وند، بلکه 

این سرمایه گذاری باید با دارایی مازاد انجام شود.
عباس��لو عنوان کرد: اصلاح های��ی هم که در چند ماه اخیر رخ 
داد، عمدتا ناش��ی از ش��وک ها و اخبار منفی بود ک��ه روزانه در 
فضای مجازی رد و بدل می شد؛ در صورتی که افت شاخص یک 
امر طبیعی است و نباید تبدیل به یک اتفاق غیرقابل تصور شود.

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه به ارزنده بودن نرخ سهام 
اش��اره کرد و گفت: نرخ بسیاری از سهم ها تقریبا در پایین ترین 

حال��ت ممک��ن ق��رار دارد و هم اکن��ون فرصت مناس��بی برای 
سرمایه گذاری است.

وی همچنین به گزارش ۶ ماهه ش��رکت ها اشاره کرد و گفت: 
بودجه ش��رکت ها وضعیت مناس��بی دارد و شرکت های صادرات 
محور محصولات خود را با نرخ برابری دلار 1۶-17 هزار تومانی 
فروختند و ارقام فعلی در گزارش عملکردشان دیده نشده است، 
بنابرای��ن حتی اگر ری��زش نرخ ارز تا 20 ه��زار تومان هم ادامه 

داشته باشد ضرر و زیانی برای شرکت های ارزی وجود ندارد.
عباس��لو عنوان کرد: هم اکنون ش��رایط س��رمایه گذاری مهیا 
اس��ت و اگر حمای��ت نهادهای دولتی و حکومت��ی از بازار ادامه 
یاب��د، با روند مثبت ب��ازار مواجه خواهیم ب��ود و تمام پول های 
خارج ش��ده از بورس برمی گ��ردد؛ چراکه نقدینگ��ی هنوز وارد 
 بازارهای موازی نش��ده و بیش��تر منتظر فرصت برای برگشت به 

بورس هستند.
این کارش��ناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: همچنان بهترین 
بازار برای سرمایه گذاری بورس است، چراکه باعث سفته بازی در 
بازار خودرو، مس��کن، ارز و هیچ بازار دیگری نمی شود و ضرری 

برای دیگر بازارها ندارد بلکه تولید را هم توسعه خواهد داد.
وی ب��ا توصیه به س��هامداران خاطرنش��ان کرد: بهتر اس��ت 
ش��تاب زده وارد بازار نش��وند و با تحلیل سهم هایی را در پرتفوی 
خ��ود قرار دهند که P/E پایینی دارند تا بازدهی مطلوب خود را 

کسب کنند.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: علائم 
و مصوبات شورای عالی بورس حاکی است 
بازار در ش��رایط حاضر از ریس��ک بس��یار 

کمتری برخوردار است
ب��ه گزارش اقتص��اد24، ناصر کش��اورز 
اظهار کرد: ش��رایط ب��ازار درحال حاضر به 
گونه ای است که از ریسک کمتری نسبت 
به 5 ماه گذش��ته برخوردار است بنابراین 
اجازه افزایش س��قف ب��ه صندوق ها داده 

شده است.
کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: کاهش 
50درصدی بورس، رکود و نبودن کس��ب 
و کار درآمدزا موجب می شود نقدینگی به 

سمت بورس حرکت کند.
وی گفت: با توجه به پشت سر گذاشتن 
انتخابات امریکا که تاثیر آن نیز مش��خص 
ش��د، پیش بینی می ش��ود بازار مثبتی را 
تا پایان س��ال داشته باش��یم البته همانند 
ابتدای س��ال این رش��د به صورت شارپی 
نخواه��د ب��ود بلکه ب��ا یک ش��یب ملایم 
ادامه خواهد داش��ت. کش��اورز با اشاره به 
تعطیل��ی 2هفته ای پی��ش رو تصریح کرد: 

ای��ن تعطیلی تاثیر منفی ب��ر بازار نخواهد 
داشت و بازار مثبت خواهد بود.

کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: 
کس��ب و کار هایی که تعطیل می ش��وند، 
سرمایه در گردش مازادی در اختیار دارند 
که به دلیل نوس��انات اخیر دلار و س��که، 
نقدینگ��ی ب��ه آن س��مت نخواه��د رفت، 
اما با توج��ه به ری��زش 50 درصدی بازار 
س��رمایه و ثبات نرخ دلار ب��ر روی 25 تا 
 2۶ ه��زار تومان نقدینگی ب��ه بورس وارد 

خواهد شد.
وی تاکی��د ک��رد: علائ��م و مصوب��ات 
ش��ورای عالی بورس حاکی اس��ت بازار در 
ش��رایط حاضر از ریسک بس��یار کمتری 
برخ��وردار اس��ت ب��ر همی��ن اس��اس به 
صندوق های که همیشه با پوشش ریسک 
بیشتر و با احتیاط اقدام به چیدمان پرتفو 
می کردند مجوز داده ش��ده و این موضوع 
نش��ان می دهد ب��ازار از ریس��ک کمتری 
برخوردار اس��ت بنابراین به همین تناسب 
س��رمایه های دیگر هم ب��ه بورس خواهند 

آمد.

زورحقوقیهایمتخلف
بیشترازنهادهایناظر

عضو ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس گفت: بس��یاری از حقوقی های 
متخلفی که در بازار س��رمایه س��وداگری کرده و موجب اختلال در اقتصاد 
شده اند، در هیات مدیره سازمان ها نفوذ دارند و اجازه تهیه و ارسال گزارش 

تخلفات شان را به سازمان بورس نمی دهند.
به گزارش تسنیم، محسن علیزاده با اشاره به ارسال نامه خود به قالیباف 
اصل رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار برای معرفی س��هامداران حقوقی 
متخلف��ی که به خلاف قانون، بازارگردانی نکرده اند به مجلس گفت: با وجود 
قی��د فوریت در این نامه که بیش از یک ماه از زمان ارس��ال آن می گذرد و 
نظر به ضرورت شناس��ایی حقوقی های متخلف در بازار سرمایه، متأسفانه تا 
به امروز پاسخی از سوی سازمان بورس و اوراق بهادار به ما ارائه نشده است.
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اس��لامی تصریح کرد: در این 
راس��تا روز شنبه نامه دیگری به س��ازمان بورس و اوراق بهادار ارسال کردم 
و در آن خواستار اعلام اس��امی حقوقی های متخلفی که بازارگردانی نکرده 
بودند، ش��دم تا مجلس بتواند این اس��امی را طی گزارش��ی به قوه قضاییه 

ارسال کند.
علیزاده تأکید کرد: بس��یاری از حقوقی های متخلفی که در بازار س��رمایه 
س��وداگری کرده و موج��ب اختلال در اقتص��اد ش��ده اند، در هیات مدیره 
س��ازمان ها نفوذ دارند و در این راس��تا اجازه تهیه و ارسال این گزارش را به 

سازمان بورس و اوراق بهادار نمی دهند.
عضو ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس اظهار کرد: مطمئنا ما به عنوان 
نمایندگان مردم وظیفه حفظ و صیانت از سرمایه های مردم را به عهده داریم 

و این موضوع را دنبال می کنیم تا متخلفان به سزای عمل خود برسند.

کمکبهتوسعهنهادهایمالی
باتصمیمجدید

رئیس س��ازمان ب��ورس و اوراق به��ادار با اش��اره به مصوبه ه��ای جدید 
ش��ورای عالی بورس به تاسیس ش��رکت های تامین س��رمایه با مجوز بانک 
مرک��زی تاکید کرد و گف��ت: این اتفاق می تواند منجر به توس��عه نهادهای 

مالی و نیز تنوع خدمات قابل ارائه در بازار سرمایه شود.
به گزارش ایرنا، در جلس��ه ش��ورای عالی بورس برگزار شد، تصمیم هایی 
مانند تخصیص حداقل 50 درصد از مجموع 20 درصد نصاب سهام به سهام 
عدالت، افزایش حداقل اوراق دولتی در نصاب ها از 10 به حداقل 25 درصد 
و افزایش سقف صندوق  های سرمایه گذاری با در آمد ثابت از 30 به 50 هزار 

میلیارد تومان اتخاذ شد.
در کن��ار چنین تصمیم هایی مصوب ش��د، بانک مرکزی مس��ائل مربوط 
به صدور مجوز برای صندوق های س��رمایه گذاری وابس��ته به نهادهای مالی 

مرتبط با بانک ها را تسریع و تسهیل کند. 
همچنی��ن مقرر ش��د، ام��کان تاس��یس صندوق ب��رای بانک ه��ای فاقد 
 صن��دوق، فراهم و اجازه تاس��یس بی��ش از یک صندوق ب��رای بانک ها نیز

صادر شود.
حس��ن قالیب��اف اص��ل در گفت وگو ب��ا ایرنا با اش��اره ب��ه مصوبه جدید 
ش��ورای عالی بورس در این خصوص افزود: در آخرین جلس��ه ش��ورای عالی 
بورس که ش��امگاه دوش��نبه ) 2۶ آبان ماه امس��ال( با حض��ور رئیس بانک 
مرکزی برگزار ش��د، مقرر شد تا بانک مرکزی شرایط را برای بانک ها جهت 

سهامداری در شرکت های تامین سرمایه تسهیل کند.
وی اظهارکرد: در بند ب ماده 14 قانون برنامه 5 س��اله شش��م توس��عه 
مصوب سال 139۶ مقرر شد تاسیس آن دسته از شرکت های تامین سرمایه 
که دارای سهامدار بانکی هستند، نیازمند اخذ مجوز از بانک مرکزی باشد.

رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار خاطرنشان کرد: این اتفاق می تواند 
منجر به توسعه نهادهای مالی و نیز تنوع خدمات قابل ارائه در بازار سرمایه 

شود.
وی افزود: در صورتی که یکی از بانک ها به دنبال تقاضای تاسیس شرکت 
تامین س��رمایه است می تواند درخواست تاسیس چنین شرکتی را به بانک 

مرکزی ارائه کند.

سهامدارانحقیقیمباحثخام
رانپذیرند

وزیر اقتصاد گفت: س��هامداران حقیقی نیز بای��د دقت کنند که خیلی از 
مباحث را به صورت خام نپذیرند و معاملات خود را در فرآیند مشاوره انجام 

دهند، اگر این رویه دنبال شود شرایط بهتر خواهد شد.
ب��ه گزارش ایلنا، فرهاد دژپس��ند ب��ا اعلام اینکه در موض��وع بورس باید 
آمادگی تداوم ش��رایط پایداری را داشته باش��یم اظهارکرد: با تداوم عرضه 

اولیه ها ثبات مستمر در بازار سرمایه ایجاد خواهد شد.
وی ب��ا ابراز امی��دواری از اینکه افرادی که اظهارنظ��ر می کنند با رعایت 
تمامی جوانب باشد، خاطرنشان کرد: سهامداران حقیقی نیز باید دقت کنند 
که خیلی از مباحث را به صورت خام نپذیرند و معاملات خود را در فرآیند 

مشاوره انجام دهند، اگر این رویه دنبال شود شرایط بهتر خواهد شد.
وزیر اقتص��اد درباره موضوع مالیات تصریح کرد: در س��ال گذش��ته رفع 
وابس��تگی بودجه به نفت دنبال شده که امیدوارم این وضعیت ادامه یافته و 

ما بتوانیم از مسیر مالیات کسب درآمد داشته باشیم.
وی یادآور ش��د: البته باید ش��رایط اقتصادی را نیز در نظر بگیریم، شدت 
تحری��م و همچنی��ن کرونا مزید بر علت اس��ت امیدواریم با آمدن واکس��ن 
ش��اهد کاهش نقش کرونا در بازار باش��یم و بتوانیم نق��ش مالیات محوری 

را ایفا کنیم.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: در هر حال برای اظهارنظر قطعی دولت در زمینه 

مالیات باید تا 8 یا 9 آذرماه صبر کنیم.

روی خط خبر
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